1

I

III

Contents

About the author 1

Introduction 1

The Dark Side 6

The Broad Stroke 10

Efficiency 13

How to Run 19

Mobility and Stability 47

Resistance to Fatigue 57

Your Heart Rate 64

Terrain 80

The Lactate Paradox 86

The Icons 97

The Flow 110

Program Design 150

Parting Comments 172

1

ABOUT the author

Richard Diaz established Diaz Human Performance, LLC. in 2000, a California corporation that serves as an umbrella for his coaching, education, and diagnostic services.

Mr. Diaz has a long history in the world of sports performance, dating as far back as 1980. It all began with a sports marketing company in Hawaii, known as Competitive Sports Ent. Inc., where he served as CEO and founder. The purpose of this business was to produce events from Triathlon to Ultra distance running, “Open Ocean” endurance swim, and cycling. In 1983 Competitve Sports and Diaz co-produced and directed the first professional Triathlon in the U.S. for CBS Sports. With nearly 40 years of experience in the fitness industry and over two decades performing performance assessments for running specific athletes, suffice to say, he has developed a passion for endurance sports. Mr. Diaz believes that to be successful in any venture, you must be able to identify a problem and provide a solution.

2

When Obstacle Course Racing became a dominant force in the endurance racing community, Diaz found a home. Credited with coaching many Elites and consulting for the “Who’s Who” at his infamous “Secret Lab,” Diaz has gained worldwide attention for his unique talents as a running coach and diagnostician.

As a result of the astounding demand and popularity, he now tours the United States visiting an average of 10 cities each year, putting on his unique running and diagnostic clinics.

“Metabolic testing has been a principal ally in my business. I develop programs for a wide range of athletes. At the end of the day, where human performance is concerned, it comes down to two primary considerations: metabolic economy and mechanical efficiency. How well we are able to move through space and at what cost.”

“I have always believed that it does not matter how much I know, it matters what I can teach. If an athlete comes away from our visit confused, the value of the assessment and teachings are useless!”

- Richard Diaz

1

Introduction

My father emigrated from Cuba to the United States in 1947, before the infamous embargo. He and my mother were “Dreamers”. They were simply in search of a better life. My father had no formal education; he was out on his own at 17 years of age. The stories he told of his coming to America to work for Ford motor company, were hilarious. Out of the Caribbean into the freezing temperatures of Michigan, no support system or friends to rely on. Going to work when it was so cold he once put a trash can over his head to brace the wind and snow. He and my mother took night school classes to gain citizenship; they both worked in factories, eventually buying a nice little home. My father was ambitious, he eventually went on to become President of the School Board in our city. He had a penchant for public speaking which led him further to run for Michigan State Senate, all the while making promotions at Scott Paper Company, which offered a better living than Ford.

Before he passed away at the early age of 66, he had achieved the highest position Scott Paper had to offer a paper maker: “Principle Technologist” a title they created to suit his ability. He was charged with traveling the world to all the paper mills owned by Scott. His role was to increase “the productivity” of each plant he visited. My father could simply pinch the paper as it passed through the mill and by his touch alone, he would know precisely what was needed to maintain quality while not sacrificing volume. The formally trained engineers that worked the plants he visited relied on computer settings which were trumped by his touch and authority provided to him by the company president. He simply had “the touch” and historically speaking, taking his advice had always paid off.

I share this story because I believe that much of my talent was inherited

2

from him. I too have been known to have “the touch”. My application is specific to human performance, but I share the passion he carried through life. I took a leap of faith into my occupation. There was no promise of fortune that drew me to where I am today. There was no model to follow. What resulted over the past 30 years has been, as I like to refer to it as, “a perfect storm”. The paths I followed did not reveal a destination, one thing simply led to another. One experience manifested into another, a collection of happenstance that resulted into what I am today. There is no simple way to explain it. I studied because I was driven to learn as much as I could about each segment of what eventually gelled into my career path.

Those that know me have heard me rant on various endurance performance topics know that I tend to spout off the most ridiculous analogies to make a point. Odds are during this writing you will not be spared. However, I think the art of communication requires that when we attempt to deliver a message, that message is easily received and understood.

Although it has been several years since I last released a book, not a day has gone by without thought of what this book may cover and why. It has been difficult to pull the trigger because even though so much has changed, so many things I am professionally involved with remain similar.

While my last book was directed towards runners and heart rate, with this book, my audience has changed. The games have also changed. With the advent and popularity of Obstacle Racing and now Functional Fitness Challenges such as Hyrox, an entirely new species of athlete has evolved. Never before have I seen such enthusiasm to excel in these recreational past times. These sports came to me on a blank slate; there were no blueprints or history to gravitate towards. I had earned an entrance at the bottom floor of a “happening” that was, and still is erupting in global proportions.

It occurred to me that these fresh upstarts deserve my complete

3

attention. I turned my back on all of the work I had done over the past two decades to engross myself headlong into this fresh energy. My instinct was right. Against the odds, this shift in thinking is panning out beyond expectation. In a matter of a few years, my work and my name have become global. I am enthusiastically proud to say that I serve clients from all over the world. It’s a pleasure to work with such a diverse group of athletes from as far away as South Africa, Singapore, England, Spain, Slovenia, and so many others. It has been an amazing ride thus far.

I know many great writers and I don’t count myself among them. I write to share what I’ve learned. I have been fortunate that my occupation is a labor of love. I can honestly say that I enjoy, no, I get excited when I have a chance to work with new athletes! People whom I’ve never met have sought me out; some who have traveled great distances to see me with the promise of learning ways to better themselves as athletes in their chosen sport, and there have been countless numbers.

Over the past few decades, I’ve had the unique opportunity to meet and work with some of the most gifted minds in exercise science and sports performance. I find it interesting that everything I have done, the experience I have gained, has led me to this point – and not by design. I used to tell my clients not to refer to me as a coach, it never seemed to fit, I always thought of myself as an advisor. My diagnostic work, the cause-and-effect relationship of my clinical findings, and all the training prescriptions I’ve written are what naturally led me to coaching.

“There are three critical components of human performance that will wholly determine your success or failure as an athlete: Your metabolic economy- aerobic, anaerobic, and mechanical efficiency. These elements are complementary - improve one and you’ll improve the others.”

~Richard Diaz

This book focuses on these functional partners of training. My goal is to explain the purpose of these key training elements as they relate to your personal needs and success as an athlete. The more you understand these concepts and the roles they play independently and collectively in your

4

training, the more successful you’ll be in every training endeavor. While the physiological outcomes discussed in this manual are universally applicable, the focus of this book is to teach you how to run more efficiently, get progressively faster at any distance and earn a level of fitness beyond expectation!

Take your time and refer to the information often as you train. Some of the material may seem a little “deep” at first, but as you progress, what you’re learning will start making sense.

Thanks to my Editor and friend Jessica Rogers, for cleaning up my thoughts and correcting my grammar, which is always in dire need of help!

Photo Credit: Special thanks to Jeff Ellis of E-Photos for his tireless contribution in helping me look good! He was the photographer on site for our cover and the shots of Faye Stenning and Hunter McIntyre and Colton Duncan for his contribution of the Dark Horse images.

Copyright © 2020 by Diaz Human Performance LLC

All rights reserved. No part of this publication may be reproduced, distributed, or transmitted in any form or by any means, including photocopying, recording, or other electronic or mechanical methods, without the prior written permission of the publisher, except in the case of brief quotations embodied in critical reviews and certain other noncommercial uses permitted by copyright law. For permission requests, contact publisher, addressed “Attention: Permissions Coordinator,” at the address below.

Diaz Human Performance LLC

Camarillo, CA 93012

Https://diazhumanperformance.com

5

6

THE DARK SIDE

Isn’t it wonderful how we evolve with time? Alanis Morissette wrote a song in which she stated, “We live, we learn.” When I first set out to write this book, I intended to write about the Dark Side, a term I use to represent the hard side of training; The sheer anguish one feels when they have given their all, the effort one might believe is responsible for the win. From my perspective at the time, I likened this effort to what occurs when you are completely “lit” or from a more clinical view, when you’ve gone anaerobic. I wanted to write about how to develop this energy path and how to make peace with it. I looked at this intensity as something apart from the rest of what we do from an energetic perspective. I spent a lot of time (and still do) learning as much as I could about this level of intensity and it effects on an athlete. In doing so over the past half-decade my view has changed. Early on, I looked at the anaerobic pathway as a villain who at times could be reckoned with. I have now come to realize that anaerobic intensity is not independent, it is in fact codependent and an integral part of a larger system.

Thankfully, I did not pull the trigger on this book until I gained a broader perspective. Finally, I realized that if we segregate our energy paths and continue to employ them in training with this mindset, our results would always be sub-optimal. I say this knowing that most of todays athletes have been conditioned to think of these elements of training in the following manner. “today is my aerobic day, tomorrow is my anaerobic day.” Hopefully, like me, you will come to realize why this thinking is ineffective. Later on in this book, I will share my theories on what I refer to as “Flow.”

7

Obviously Training The Dark Side is still the title of this book. Had I not talked about this journey so often, had not so many people known the working title of my book, I may have used a different title; however, it would have been a shame to lose the momentum. Regardless, I do think there is value in the perspective. How to tame the beast we have all faced, that burning sensation when you’ve pushed your body to it’s brink, is of interest to most any competitor. We have all been there, sometimes these efforts were enough, sometimes too much. Everything ever written regarding heart rate training was contrived with the thought of dealing with this point in the road the anaerobic, or if you prefer, “Lactate threshold.” This writing is intended to achieve the same end, however, with a different view and approach.

I believe it is far easier to write a fiction novel or story about someone. Either you just make shit up in your fairy tale mind or you follow someone around, research what he has said or done, and write about it. Along the journey of producing this work, I had a mixed bag of emotions. At times I felt downright embarrassed for not having finished this work in a timely manner. I spoke about it so often, I railed about it during many episodes of my podcast. It felt a bit like “crying wolf.” After a while, no one believes you. During this downtime, I had released a few short training versions in e-book format, which turned out to reveal ideas and information important to this work. Without them, without these steppingstones, I may not have arrived at this place at all. Now, with the utmost clarity, I have come to realize where this needs to go. The Dark Side of Training is now a reminder of the depth of thought that goes into releasing an idea that is nothing like the regurgitations of what so many others before me have shared.

8

It occurred to me that what I set out to do was far more difficult, with little to no evidence that preceded my theories, other than my own. I needed to learn to trust in my work and all that I had done that lead me here. I felt a bit like Christopher Columbus when he set out against all conventional thinking at the time. He needed to believe that his ships would not fall off the edge of the world. The naysayers must have thought him crazy to think that the world was not flat. Bringing back evidence of otherworldly existence must have been an incredible vindication for him.

As is often the case in my journeys, I pretty much took the polar opposite of endurance training and wrote a program for CrossFit, ironically titled “The Dark Horse.” “The Dark Horse” used my theories for training the energy systems in an incredibly intense setting. Almost defiantly and unprecedentedly, it was a remarkable success. I followed it up with another program, “The Hyrox Project,” a functional fitness program that further confirmed my theories. I then went on to release workouts to my private clientele of OCR athletes and ultra-marathon trail runners and that even further cemented my confidence. Most all of the athletes I work with love how the workouts feel and how well they respond to the training. One of my clients is logging a weekly average of 65 miles of running while caring for her six children and maintaining a full-time job as a trial attorney. She not only has the energy to do the workouts, she feels stronger and more capable than ever before. Might I add, she has a history of running in college and came up from the old school training philosophies that so many still adhere to.

What’s more interesting to me, is the range of applicability this program provides. I work with elite athletes who one weekend will compete in a 5k Stadium event riddled with obstacles and staircases and possibly the very next weekend will follow that up with a Beast distance 22k mountain race. With just a few adjustments to the training cycles, I am able to make these types of shifts with reasonable success. Mind you, it is not how I prefer to approach a training calendar. The challenge just solidifies my resolve on just how powerful and simplistic this program is. I can say with confidence that The Dark Side, if you choose to embrace what I share with you, is going to change you as an athlete. There will be no turning back. If you

9

get to a place where you begin to second guess, you simply didn’t get it and need to re-read and reapply.

10

The Broad Stroke

We live in a complex world. It’s easy to be drawn into gimmicky solutions that are purported to save us time while becoming leaner and stronger. I believe that keeping focused on principle ideals will always win out in the end. As early as we are in this writing, I will cut to the chase and share with you that if you focus on two global concerns, your cost and efficiency, you cannot lose. Your cost is represented by how well you manage your energy. This begins with daily feeding and hydration. Nothing fancy, just making sure that you begin each day with a meal, one that includes all of the key nutrients: carbohydrate, protein, and fat. Do it again after you train, do it again mid-morning as you begin to hunger, again at lunch, and again at dinner. If you put in a decent workout you will need to eat frequently and each meal should meet a fair share of your daily nutritional demands.

The concept of being efficient in this context relates to all movement. Becoming skillful in motion results in economy. It simply costs less to perform tasks when your position in space is always correct.

In Chinese philosophy, there is a term for this state of efficiency. It is called Wu-Wei, which loosely translates as a state in which our actions are quite effortless and spontaneous or “effortless action.” Wu means without and Wei means effort.

11

This concept resonates with me since Western athletes are taught to work hard and give it their all, yet working harder does not always yield success.

On the contrary, overworking can lead to lethargy and gone unchecked, injury. Having an understanding of what perfection is and striving towards this end is the work of a lifetime. I am drawn to these age-old precepts that are common practice among martial artists because they are taught to begin slowly and fundamentally. Quite the departure from the Western way of thinking. Western athletes are always caught up in the expectation of results as soon as possible. We rush into training, we are overly judgmental, casting doubt over ourselves and others when the outcome of an event does not meet the expectation.

I’ll offer one more comparative that I have also been drawn to. Zen Buddhists practice calligraphy in keeping with the goal of creating perfection. They attempt to draw an Enso. An Enso is a circle that is used to express a moment in time when the mind is free to let the body create. The circle may be open or closed. When the circle is drawn open, it represents movement and development. When closed, it represents perfection. This practice is an attempt to create a perfect circle with one masterful stroke of the brush. In our way of thinking, if we are unable to complete the perfect circle, we have failed, but for them it represents development. I would have my clients train with this mindset. The goal is to work towards mastery of efficiency. You should not judge the path rather focus on the discipline required to achieve its end.

12

Over the next few chapters, I will shed light on the “Broad Stroke Components” that every athlete should consider preemptive to all training. The underlying concerns of each movement and timeline associated with the act of performance. From these underlying concerns, we can then move freely into specifics.

13

Efficiency

As you may have already guessed, in order to lower the cost of your efforts, you need to hone in on how efficiently you move. How many times have you stood on the sidelines at an event admiring a well-trained athlete move? You may think that it seems so effortless, and it most likely is for that individual. Whether it was an innate talent or well-studied, the end product to an amazing performance is always ease of function. Sure, someone may applaud you for the hard work or the guttural effort you mustered up to win a race. Wouldn’t it be more rewarding if you didn’t have to earn success the hard way all the time?

The unfortunate end is, we are trained to think it’s all about the hard work, no short cuts, no missed training sessions, and of course... Consistency. Yes, without a doubt, consistency is a critical element of success and progress. I believe it was Albert Einstein who said:

“The definition of insanity is doing the same thing over and over and expecting different results.”

If you are consistent in making the same mistakes, odds are it will not end well. Where performance in sport is concerned, you may work your ass off to achieve the success you receive. As a result, you may end up chronically sore or occasionally injured. When your story is told long after you retire from sport, they may praise your efforts and the hard-won battles. As an athlete, you will assuredly be proud of your achievements and rightfully so. Who wants to hear that they could have had even

14

more success, had better finish times, etc., IF they had taken the time to approach all of what they did with a focus on efficiency?

In the coming chapters, there will be much said about proper running mechanics and metabolic cost of work. These mechanical and chemical attributes of performance are often left unchecked in training. Reading this now, odds are, you are aware of some of your own personal shortcomings in your approach to training and racing. Your mindset may be that what you’ve done has gotten you where you are, so why mess with it? Let me go on record here and now and agree that change is hard. It takes a great deal of discipline to follow instruction that just feels awkward. Instruction that, for the short term, may slow you down and even cause unaccustomed soreness. It also takes a great deal of trust that the rewiring and retooling you are asked to do will end well, especially when it feels so wrong!

I am convinced that there is a right way and many wrong ways to move our bodies as it relates to sports performance, especially running. Of course, that is just my opinion. There are those who will push back, proclaiming that we all have a unique way to run, among other movement nuances. These positions are typically built upon personal success and some, regardless of the deranged processes they support, can manage to be successful.

Indulge me for a second and let’s build a virtual robot. A robot with limbs, a torso, and a head to mimic a human. As you build this robot, you will naturally think of how to fashion the joints so that they can articulate freely. Certainly, there can be room for a bit of “joint slop.” The design will need to be constructed so that the joints stabilize the global body and promote movement fore, aft, and laterally with a bit of rotation... you get the idea. Our bodies too, are created to allow for a bit of slop in the articulating joints. However, the sloppier we are, the greater potential for wear. Aside from wear, there is also an expense, as I call tied to this slop.

This book’s primary focus relates to the art of running performance

15

which quite frankly, we take for granted. It may seem like a natural gift, as it is often said, “We were born to run”. This may be true, but somewhere along our evolution from child to adult, many of us manage to toss all reason aside. We make tragic mistakes in the kinematics we are supposedly gifted with naturally. I thought it valuable to share the definition of “Kinematics” to further shed light on one of the problems we hope to resolve.

Kinematics -

Often referred to as the “geometry of motion.” A kinematics problem begins by describing the initial conditions of any known values of position, velocity, and/or acceleration of points within a system.

A kinetic chain is the notion that these joints and segments have an effect on one another during movement. When one is in motion, it creates a chain of events that affects the movement of neighboring joints and segments.

-Wikipedia

The challenge of moving proficiently on foot is what has consumed my time for over a decade. First, identifying if, in fact, as many would like to believe, we all have our own approach to the act of running and second, if it’s Okay! With so many runners working against the laws of physics on paper, the argument that there is a right way to run became the position I truly felt compelled to support. No one likes being wrong, so I studied this problem and looked at it through a variety of lenses. I was able to find clinical trials that supported the obvious conclusions: Running poorly resulted in the greatest number of sport-related injuries by far. Is it simply that running is bad for you? These days on social media I often see communications among athletes and fitness enthusiasts who proclaim, “I don’t run, it’s bad for my knees”! Arguments for no longer attempting to run due to a garden variety of resultant injuries: my back, my shins, my hips, my feet. All pointing the finger at running as the culprit behind these ailments.

The reason why running is met with so many injuries is because the act

16

of running, how ever you approach it, is a complex exercise. Propelling ourselves into space in opposition to gravity results in gravity returning our bodies back to earth. How we land has everything to do with how well we deal with the impact force generated from propelling our bodies into flight. Fortunately, we are equipped with a mechanical system so incredibly responsive to our return to earth that landing is met with a highly effective ground force reaction (GFR). For this reason, running does not need to be a debilitating act. If we simply get out of the way of our inherent capabilities and allow natural function, we would all be better for it.

Efficiency in this regard covers a lot of ground (pun intended). As I said, we are born with the equipment necessary to conduct efficient movement. As a species, as soon as we learn bipedal locomotion we begin to improve motor function. Our bare feet are rich with thousands of mechanoreceptors that provide afferent information to our central nervous system. The CNS initiates a proprioceptive response (a sensory receptor that receives stimuli from within the body, especially one that responds to position and movement) to engage an appropriate chain of contractile events that teach us how to efficiently create movement and ultimately, how to run properly.

The reason why running is met with so many injuries is because the act of running, however you approach it, is a complex exercise.

This, in a nutshell, is why it is so important to spend as much time as reasonably possible barefoot. Being barefoot remind our bodies how to conduct ourselves and to re-invigorate our structures. In some parts of the world, parents are encouraged not to put shoes on their children until they are fully developed. Years ago, I had the opportunity to meet Zola Budd, who competed at the 1984 Olympic Games for Great Britain and the 1992 Olympic Games for South Africa, both times in the 3000 meters. In 1984 and 1985, she broke the world record in the women’s 5000 meters. Zola was also a two-time winner at the World Cross Country Championships (1985–1986). Growing up in South Africa, she mainly trained and raced barefoot. She had told me and a group of others in

17

a conference that hip and knee replacements were basically unheard of in South Africa. She went on to say that South African pediatricians recommended children remain unshod during their development years. It was commonplace to see young people in public places barefoot.

In my early days as a runner, I was plagued with back problems. I, like so many others at the time, wore running shoes with an elevated heel. My shoe of choice was the Nike Air Max, most likely due to the powerful advertising campaigns. Back in the early 80s, all of the running shoe manufacturers were scrambling to come up with similar designs without getting into patent infringement issues. The result was heels with gel sacks in the heel vs. air sacks, while others created what was termed cantilever soles. All designs were well elevated at the heel to cushion the landing, which was promoted... at the heel. To this day, it is not unheard of to hear a high school running coach screaming, “open up your stride,” suggesting to reach out and overstride. Of course, the theory was the cushioned heel would protect you from this impending collision.

Sitting at my desk, as I write this, on my wall is a finish line picture from the 1981 Honolulu Marathon. Me charging to the finish line, thrusting my leg well ahead, toes pointing north with a pained look of determination on my face. I can remember how sensitive my body was day to day. If I were to tap my shin on a coffee table I would scream as if I had been shot! I lived constantly in a state of disrepair, hating the thought of not being able to run due to ever pending injuries. It was not until my mid 50’s I discovered that by simply changing to a running shoe without an elevated heel and retooling my approach to running that my ever-present back pain would disappear. I really don’t want to begin preaching about my personal experiences. I will defend that all my experiences I intend to share here are evidenced-based. When I refer to evidence, it has very little to do with my personal, physical experience, it has everything to do with what I have learned from others.

18

19

How to Run

If you don’t run well, you have no business trying to run faster… it’s a recipe for disaster!

~ Coach Diaz

To begin with, let’s get the bad news out of the way right up front! I don’t believe anyone can learn how to run by reading a book or watching a video. Sure, you can see what it might look like, understand what you should be doing with this type of education, but unless you’re able to change your perception of what it is you are actually doing, nothing is going to change. Certainly, you should be able to make a few beneficial adjustments they will just be more difficult to come by. I say this from experience. So many of the clients that have come to see me, knew before they came what they were trying to achieve. Most are simply frustrated with their inability to cause these changes to become their new reality.

The failures I’ve seen in an attempt to transition from heel striking to a natural running style fall short due to misconception. This is not going to stop me from trying to explain what it is you’re trying to achieve, why, and what it might look like. I can provide evidence all day surrounding why you might want to change the way you run (assuming you are a heel striker) and the benefits of making these appropriate changes. However, if you don’t quite get it, generally, your attempt will end badly.

A decade ago, nearly everyone that attended one of my clinics was a heavy heel striker. All of them wore some fashion of elevated heel and heavily cushion running shoe. Around that time, Chris McDougall had released his bestseller - Born to Run. That book caused such a stir in the running community once everybody came to realize that they had been

20

duped. Being led to believe that well-cushioned, highly stacked shoes were the answer to injuries, the running shoe industry scrambled to produce a shoe that was as close to not wearing a shoe as possible. If that wasn’t enough, Dr. Daniel Lieberman, an anthropology professor from Harvard University, released his study on running mechanics based in part on the research he did with African runners. He suggested that to run on your heels was analogous to someone hitting you on the heel with a hammer using 1.5 to as much as 3 times your body weight.

As luck would have it, a company that made water sport shoes was suddenly selling four hundred times the number of shoes they had before the release of that book. Vibram Five Fingers were originally targeted to yacht racers to maintain grip on slippery decks without compromising the barefoot experience. This water shoe was never intended to run in, its construct just happened to fall neatly into what is termed the minimal shoe design. The marketing position was “ample protection for the foot and freedom to move the toes.” The Vibram Five Fingers were all the rage, a promise of better footing with fewer injuries to runners. Like all good things, this fad too came to an end. The result of transitioning away from the traditional shoe design ended with a completely new set of injuries to the feet. Where before heel striking resulted in knee, hip, back, and shin injuries, the shift to forefoot running manifested into new problems such as metatarsal stress syndrome, plantar fasciitis, and Achilles tendinitis. Apparently, the company was sued for false claims and was forced to put nearly $4 million aside for customer refunds. In 2012, Sketchers agreed to pay a whopping $40 million in refunds to people who had spent up to $100 for a pair of their Shape-ups, mislead by the claim that they would promote weight loss and cardiovascular health better than other brands. If you missed this passing fancy, the sole was designed like a rocker, low stack at the heel and forefoot, and swollen under the arch. Not long after that, Reebok agreed to pay $25 million to settle Federal Trade Commission charges that it misled people about the benefits of its toning shoes, which were a spinoff of the short-lived success of the Shape-ups.

Apparently, changing shoes did not have the desired effect that everyone

21

wished for. The solution became more obvious. You must change the way you run if you hope to reduce the onset of injuries. Heavily soled shoes or minimal design shoes are not the answer. Since those early days, several boutique companies willing to invest in avant-garde designs had entered the arena. Attention-getting terms like “zero drop” and “stack height” served as their key marketing positions. Sadly, even the best intentions go astray once the money starts to dry up. All it took was for shareholders to take notice of the earnings made on faddish shoe designs. Pressure from higher-ups forced many small companies to go mainstream and manufacture shoes that sell rather than shoes that require an expensive consumer education. A few years back I was contracted to develop a marketing strategy around a shoe with, let’s just say, a unique design. The principals for this new start-up were once employed at the very top of one of the powerhouse sports shoe companies (to remain nameless). I can recall sitting in meetings with these guys who shared that these mega shoe companies could care less how safe or beneficial the design, they want shoes that sell! I was asked to create a sound marketing proposition at an invitation-only presentation for major shoe retailers. We wined and dined them and set about telling a story of how this new shoe was going to boom in their stores. Talk about swimming against the current! They already knew that consumers came in the door looking for THE shoe, the ones their friends are wearing. Consumers are creatures of habit where running shoes are concerned. If they are having luck with the shoe they are wearing, they will repurchase. They may opt for a different color, but it’s a tough sell to get them out of the shoe they swear has saved them from injuries. As I have eluded, it is an expensive proposition to change the mindset of the broader market of consumers. The well-educated, tech-savvy running community represents a very small segment of the world’s share of profits to be had in selling running shoes. Not to mention that investing in retooling design is risky, not knowing if the new design will sell.

Developing a shoe that accommodates the feet is a great idea, but if it’s different, you have to work harder to sell it. I learned to embrace a broad toe box that allows the toes to splay out naturally. The first pair I owned was almost embarrassing to wear. I called it the “Elmer Fudd” shoe

22

because the toe box was so wide compared to my conventional running shoes. In my running history, I had been through several different brands, the commonality among them all was the shape of the shoe. A broad toe box never existed on the store shelves. I also feel strongly that shoes are worn to protect not guide the feet. Too much sole dampens afferent feed-forward information that our central nervous system depends on to make decisions about position in space, such as which muscles to contract and which to relax in order to mitigate the forces of ground contact. Elevated heels alter your natural posture and place your point of balance ahead of your center of mass. There are things we should look for that benefit us when purchasing a running shoe and things that are highly detrimental.

Regardless of manufacture or shoe design, one thing is clear... all shoes alter natural function. If you cover the foot you impede, to some degree, the information needed to make proper judgments. The reason I am talking about running shoes early on in this chapter is because it’s the most popular question among runners. They all seem to want to know what shoes I would recommend. That is a difficult question to answer for a few good reasons. First, all the top brands tend to offer a broad spectrum of shoe designs. To say, for example, buy “X” brand, may lead you to purchase a shoe with all the wrong properties just because it’s made by “X”. The brand may offer a few viable options among a bunch that are horribly wrong for an individual. Shoes with narrow toe boxes, elevated heels, or puffy soles with very steep stack height - all marketing ploys to change the narrative at point of purchase from “would you like to purchase” to “based on your gait patterns, you need this shoe.” This directive is based on the false premise that you require motion control, stabilizers, or cushion.

The truth is, you may have some dysfunction or weakness that can result in hyper-mobility or hypo-mobility (the opposite of hypermobility, hypomobility is when your ligaments are too short or tight, inhibiting your ability to stretch normally). Ironically, the most effective solution requires training your feet! Expecting a shoe to save you from yourself is not only the lazy way out, but it’s also hopeless. Shoes do not correct

23

these issues. While on the subject of corrective foot appliances, let’s touch on orthotics. An orthotic is typically prescribed by a podiatrist (a foot doctor). These appliances are fashioned to match the bottom of your foot with supports built into the area of the foot that shows weakness. Typically, and I have seen my share, there is a rigid component of the insole under the arch. This is in hope of supporting the arch so that the foot does not excessively pronate (pronation is a symptom of the arch basically collapsing medial laterally). The result of this dysfunction is a whole host of issues up stream-plantar fascia distress and knee and other joints further up the chain are also potentially compromised.

Putting an arch support into your shoe may seem like a reasonable treatment. The result is a reliance and further weakness of the support system you were born with. I advise the majority of the runners I meet to lose the orthotics, learn to run properly, and most importantly, train the feet to do their job. Rarely have I had a client revert back to the insoles once they have invested the time it takes to reinforce the structures of the feet and run as the body was designed to run. I will admit, in some cases, some people simply are incapable of self-correction and need artificial support. Oddly enough, these people typically do not run anyway. Let me conclude my rant with just one more point of concern - over the counter insoles! Literally, every running shoe store sells insoles. Think “Super Size.” Go to any fast-food drive-through and they will ask you if you want the “Super Size” for a few bucks more. There is more money earned from the sale of insoles than there are from selling the shoes themselves! Call me crazy, but if the shoe I am about to purchase requires a $69.00 insole to make it work, maybe I am in the wrong shoe? Having a minimum wage shoe clerk fleece you with an up-sell is embarrassing. He sold you on the notion that you needed the stability shoe and further sold you an insole because the stability shoe needed more stability? Need I say more?

At the time of this writing, there has never been any credible research that can support the claim that stability, motion control, or cushioning added as a “style of shoe” can make you a better, safer runner. All of these designs are marketing gimmicks to get you to purchase a shoe.

24

Few in the industry are willing to admit it, but time and again, when put to an unbiased evaluation, these gimmicks fall short of their claims. I wear a shoe that does a great job staying out of my way while protecting my feet. I’ll share with you that I’m no butterfly! I fall nicely into what they call “The Clydesdale” category of runner, in excess of 200 lbs. I am also frighteningly categorized as a senior citizen, soon to turn 68 years of age. My running is not what it used to be. I can honestly say that I have fewer issues with my knees and back now than I did when I was fit and 30 something years of age. I attribute this gift to my late education with Natural Running. These days, a lot of people shop online for shoes and are dependent upon the marketing position provided. I highly recommend that if you follow this process, first look at the design of the shoe, is the toe box ample? Then go to the specs page and look for the stack height. This is a measure of how far off the ground the sole places you. In many cases, they will provide the difference in stack height fore and aft. This leads us to what is termed “drop”. A zero drop suggests that the heel is not higher off the ground than the forefoot. Be careful with this because you can find many shoes that are exposing the virtues of zero drop while in fact, they are too far off the ground on too much cushioning.

I think it’s important that we qualify you as someone that is ready to shift onto a natural shoe format. If you have spent quite a few years in a heavily stacked heel, your calves may be unprepared for this transition. You may have to work your way down carefully over time to avoid straining the Achilles or risking plantar fascia. Even though our feet are masterfully designed to provide all the control and shock absorption we need, being closer to natural is better. We are not all equipped equally. We may have all started out perfectly as children, however, we have a lifetime of adopting dysfunction and the path to correction is unique to the individual. What I guess I am saying is first, work on correcting the dysfunction in movement (to be explained), once things become more normalized, then begin chipping away at the heel lift. A very typical running shoe has around a 10-14 mil differential from heel to forefoot. You might want to work down to around 4 mil before daring to go all the way to zero drop.

25

It’s hard for a well-seasoned runner to accept that they need to back up and start over simply because someone like me has the gall to tell them, “You run like shit”! Pretty harsh right? I’m not going to apologize because I know, with extreme conviction, that some truths are undeniable. Things like gravity, no argument, it exists. Things like inertia and physics, these are things that are irrefutable. Hold something in your hand and let it go. What’s going to happen to it? It’s going to fall. Stand up and lean forward. If you continue to lean, you too will fall. So far, no argument, right?

This is the base logic I use to teach runners and obstacle course athletes to run better. I show them how to remedy nagging injuries and ultimately to run more often at greater intensities and continue to avoid injuries.

The key concern, while bounding into space as you run, is what happens when you return to earth. To be successful as a runner, at any distance or pace, you must seek stability upon initiation with the ground. Not

26

only should you seek stability, but you must find it as quickly as possible. Doing so requires that you land near your center of mass. The further away from your center of mass you land, the less stable you become. The next requirement is you must also have functional mobility. These two integral components lead to success as a runner. Harnessing these seemingly simple tasks lead to performance and injury reduction.

To simplify a complicated process (transitioning off of your heels and running properly), let me set the things you need to do in order of importance:

Land properly - Forget everything else for the moment, like any pilot, what matters most is a safe landing. Making ground contact by initiating the proper sequence is job one! Stand in front of a full-length mirror, feet stationed beneath your hips, not wider or narrower than hips. Peel your foot from the ground carefully. The heel should leave the ground first until finally, your forefoot has cleared the ground. Now replace your foot onto the ground in reverse order. You should touch down onto the ball of your forefoot first and then settle the heel to the ground. The angle of approach is also very important. If your toes are pointing straight down or at a sharp angle, your landing will not be optimal. Referring back to the analogy of a pilot. If a pilot nose dives, the plane crashes. If you run toe first, you are going to injure yourself. You might feel a bit foolish standing in front of a mirror to watch how well you land your feet, but this is really a critical step in developing your first motor skill in changing your gait pattern. Once you have repeated this sequence with both feet repetitively, until you own the movement, we can move to the next step.

March in place - repeating the sequence learned in the previous lesson. Again, this is best orchestrated in front of a full-length mirror. You need to SEE what you are doing. Do not depend on FEEL. You may feel like you are doing it right and not be.

Jog in place - Repeat the sequence from the previous lesson, but this time you will literally be taking momentary flight. While marching in place, one foot at a time is always grounded. Jogging is more dynamic; it requires a bit of hang

27

time to allow for a successful landing. You will need to mitigate the impact force of your body being in the air as a result of the landing bearing your body weight. This is different than simply shifting your weight from one leg to the other. The number one mistake I see as people move from marching to jogging in place is they tend to kick their heels up behind them. This is intuition at work. You are intuitively trying to create needed hang time. To solve this problem, bring the knee up in front of you as opposed to kicking the heel up behind you. Only bring it up as high as necessary to complete the transition from one foot to the next. All the while being mindful of the successful landing you taught yourself earlier. Listen for scuffing sounds. If you are creating friction to pull the foot from the ground, you are doing something wrong. You should not hear anything more than a quiet tapping as your forefoot finds the earth, just before you allow the heel to touch down. You should still be in front of a mirror so that you can witness your heel actually touching down following the forefoot contact. DO NOT ASSUME you are doing it right. You need to see it.

I will assume that many who read this know enough about what they are trying to achieve to be dangerous, and I mean that. You’re already thinking about step frequency, heart rate, posture, arm swing, etc. First things first! If you don’t get the landing right, the rest will result in failure somewhere along the way. At this juncture, do not concern yourself with anything more than landing.

Start moving - I get it. It seems so rudimentary and it is. What we are hoping for is a neurological adaptation. We need your brain to sync with your feet. We all know you can just start running, we’ll get there in due course. Think of all of the years and miles you spent training yourself to do what you do now. You have developed a habit and now we want to develop a new one. We don’t want to wait all of the years you spent doing it your way. Some of you who read this may not be that far off from accurate, you just need a minor tweak. Others may really need some help. Either way, the path to correction is the same. Take it slow and methodical and you stand a far better chance of getting it right. As you set out to run onto your forefeet, avoid reaching, take nice predictable steps. If you find yourself running at about a walking pace, you’re doing it right. Your goal is to “feel” the ground and feel your forefeet touching down first, followed by your heel lighting down to

28

conclude the stride.

Do not overstride - Overstriding is a bigger problem than heel striking. When you make contact well ahead of your body, you are imposing a braking force (a crash landing). As you move, your goal is to move from one stable landing to the next. Stability is compromised the further out you reach and instability leads to injuries. As you stride out, your foot should not extend ahead of your knee upon landing. The further ahead of your knee your foot is upon ground contact, the more ground force impact you must recover from.

Posture - Remain supple from the ground to your hips and tall from your hips to the top of your head. You want to fall slightly forward from your ankles, much like a board dropping. You don’t want to bend forward from the waist. Your falling posture should be slight. You should feel inertia beginning to propel you forward.

Steering - Your arm swing serves as guidance of your plane. If your arms are flailing seemingly without purpose, it can cause chaos throughout your guidance system. Most runners tend to draw their forearms across their bodies which will rotate the shoulders, which in turn will rotate the hips. As you twist through space, your legs will cross your midline (draw a line down the center of your body, this is your midline) in order to counterbalance your action. Once your left leg crosses in front of your right, your landing will be compromised. You are very likely to land on the varus edge (pinky toe side) of your foot. It is also very likely this action will cause you to overstride and land very unstable. Unfortunately, the arm swing is one of the hardest attributes to correct. I am very much a stickler when it comes to arm swing because it can cause so many problems with the gait. I have learned to settle for close rather than perfection.

For the record, let me describe what I feel is a good arm swing. Begin by standing, arms draped at your sides with relaxed shoulders. Your upper arm (humerus), should lie relaxed and in line with your torso. Flex

29

at the elbow so that your forearm and thumb are a bit above the crease of the elbow joint. Your hand should be open, thumb lying skyward along the index finger. There should be no bend at the wrist, medially or laterally. Softly rest the fingers against your palm in a light fist. Do not ball the fingers up like you are about to punch. Now, with the arm in this position, lock the elbow joint. Your swing will come exclusively from the shoulder/humerus joint. If you draw back at the elbow until your palm side is resting against your beltline; your arm swing is “cocked.”

If you have done this correctly, you should feel tension at the humeral/pectoral junction. Think of drawing back on a bowstring; you are harvesting energy that you are about to release. If you let your arm relax back to the starting position, your upper arm should now be back in line with your torso.

The popular mantra is “hips to nips,” which depicts the travel of your fist. If you allow the elbow to open, you lose some of the energy you gained during the eccentric phase of the swing.

30

Frequency - I reiterate the rationale and benefits of stride frequency often in this text. What I have learned from my clients is that trying to chew bubble gum and walk at the same time can be challenging for some folks. When you learn how to stick the landing, the cadence will be an easy addition to your gait. Trying to learn both simultaneously has proven to be difficult for many. Get the landing, you’ll get the cadence.

Finally - If you have ever watched the movie Karate Kid, his mentor Mr. Miyagi scolds him saying, “Too many minds!” meaning he thinks too much. Your focus should be singular. Land the stride correctly and all the wonderful results you hope for will manifest. Your stride length is an outcome of force production. Stability generates force and minimizes impact. You must develop an accurate perception of your running skills! I have had countless athletes come up on my treadmill and in order to convince them they are doing something other than I request, I have to show them the video! Once they see what is actually occurring, they are less resistant to employ the odd feeling corrections.

If it doesn’t feel weird, you’re doing it wrong!

A few years ago, I met a young up and coming OCR athlete at the Spartan Los Angles Stadion Race. One of my other clients, Hunter McIntyre had told me to watch for him as he felt he was going to be one of the top athletes in the sport. Veejay Jones, 19 years of age, had come to win this race. As he was warming up around the stadium grounds, he recognized me and told his people, “Hey, that’s Coach Diaz, Hunter must be here!” At the time, Hunter being seen at a race venue caused the pro field to think in terms of where they might place behind him because he did not lose these events. Veejay thought, “I’m going to put on my best game face and run by Diaz and exhibit my best form.”

Shortly after, Veejay and I met and chatted, he asked, “How did I look?” I told him, yeah, there are a few things that could use some help. He was crushed!

I watched the race unfold and another elite athlete I had worked with,

31

Ryan Kent, was devastating the field. When Veejay finally entered the infield for the final push, he stopped and threw up before finishing in 6th place. Not a bad showing. I could see he had more to give, a diamond in the rough, so to speak. After the race, we talked and I invited him to visit the lab so I could take a closer look and offer him some help.

Whenever I want to define talent the first stop is a VO2max test. Veejay blew a 76.6 mls/kg/min., which is an outstanding score, definitely the stuff of elite caliber potential. Afterward, we spoke about my coaching him and he has been my charge ever since. The following year, basically the anniversary of our meeting at the LA Race, Veejay returned and won the race beating Isiah Vidal, reputed as the best stadium racer in the series, by nearly 2 minutes over a 5k course. He went on to win 11 of the 14 events he raced that very season. Veejay is now recognized as one of the best runners in the sport, having beat all of the leaders at least once and some of the best repeatedly.

At the time of this writing, our focus is setting records in middle distance

32

events. He is not the fastest athlete I have ever worked with, but I believe he has the potential to become one. What has impressed me with Veejay is his willingness to listen and take advice. Over the past few years, he has come to respect and appreciate the importance of mastering his running mechanics. Frequently, the sole focus of our visits is to create as much challenge for his speed as possible, minus error. When we do this prior to a race, he always shines. If he gets too far removed from the skill-based training, he is the one to initiate the call to get back in the lab and work out the bugs.

I asked him to provide some clips of his running form for this book because his technique is generally flawless. If you reflect on the deal points shared in this chapter, you can see from these pics that his hip angle is open (I measured it at 80 degrees) as a result of the force generated from stable ground contact. Most of the athletes that come to me begin with hip angles in the 40-50 degree range. This hip angle demonstrates the potential distance traveled per stride. Incidentally, his stride frequency is constant at 180 steps per minute during most all of his racing, save just before the finish line. His arm swing is driving him forward rather than wandering aimlessly.

The Kenyan and Ethiopian Runners

To date, in all the research conducted on running economy, efficiency, and performance, African runners represent the gold standard in endurance running. What we have learned from them is that economy is the most critical aspect of endurance running performance. There is a false assumption that the African runners are able to dominate the world marathon stage due to an unusually high VO2 max. As it turns

33

out, this is not the case. The advantage they bring to their races is the ability to sustain pace at near maximal efforts for far longer than other runners with greater aerobic potential on paper. This advantage is due to various components that are characteristic to their size, weight, ability to deal with heat, and of course, their superb running mechanics. African runners simply do not bounce when they run, which leaves little waste in time and distance. They train a great deal at aerobic pace with near-perfect ground contact as a result of spending the majority of their lives unshod. This is not a selective process, as is the case of runners raised in our culture; theirs is a natural outcome. Their feet, bone, and connective tissue structures are well developed to deal with natural surfaces. In these paved roads are far and few between.

I have the great honor of knowing elite African runner Gilbert Tuhabonye who was the National Title Holder for the 800 meter event in Burundi. In an interview, he told me that as a boy growing up, his family had a farm that was at significant elevation. Each morning he would run down the mountain to fetch water for the family needs, which he would carry in a large clay pot that he would balance on his head. He owned no shoes, not for being poor, they simply didn’t shod their children when they were young. It never presented a problem or consideration for him. When his chores were done and the water successfully and safely delivered home, he would run to school, which was about 6 miles away. After school, he would run home again, with no consideration for the distance, effort, or want of a pair of running shoes. He told me stories of how he, his father, and other villagers would hunt gazelle with spears through the jungle. They simply ran the animals to exhaustion, again with no consideration for shoes. He went on to compete in track and field and eventually earned a pair of secondhand shoes, but he never thought that the shoes were going to be a game-changer in his performances. For us, as a collective society of runners, to mimic what has taken a lifetime for these runners to develop naturally puts us at a severe disadvantage. To attempt running exclusively unshod, in my opinion, with the vast number of unnatural surfaces we must contend with, far outweighs the potential benefits.

34

Over the years I have been blessed with opportunities to interview many great athletes. I’ve made a point to reach back in time to some of the world’s most accomplished runners, pre-modern shoe design. One of these greats was Craig Virgin, the only American in our history to win the World Cross Country Championships. He also held the American 10k record for over 24 years, only bested by Mo Farrah in 2012. In our unvarnished interview, Craig pointed out, quite forcefully, that in his day no runner wore shoes with stacked heels or cushioning. He always opted for a low profile, highly minimal shoe. He also stated that none of his comrades back in the 70s would have given any gravity to the idea of heel striking and overstriding. Interestingly enough, the weekly training volume back then was always in the 100-mile range with far less incident of injury.

I believe it to be good practice to train without shoes on natural surfaces in supplemental fashion. I also recommend spending time barefoot as often as reasonably possible and to make a wise selection of the type of footwear you choose to wear. From these adjustments, you will naturally become stronger runners with healthier bodies, far more resistant to injury. That said, we do need to wear shoes the majority of the time. As runners, the choices we make regarding shoes can determine our success or failure.

To be successful as a runner, at any distance or pace, you must seek stability upon initiation with the ground. Not only should you seek stability, you must find it as quickly as possible. Doing so requires that you land near your center of mass. The next requirement is that you must also have functional mobility. Landing well is chiefly important, yet, having the ability to mobilize what has landed is equally important.

“You can’t fire a canon from a canoe”. - Jay Diharry

In most other sports, skills such as batting, catching, or even punching, timing is everything. No one speaks of timing as it relates to running. As soon as your foot makes contact with the earth, an opportunity exists for the many thousands of mechanoreceptors in your feet to intercept

35

information regarding the collision. They relay this information to your brain so timely decisions can be made regarding how to react, which muscles and connective tissue need to stiffen or relax to develop ground force reaction. If this information is late, the body is caught by surprise and simply takes the hit. This is why you would not want to wear a shoe that is heavily cushioned. When the landing is correct and the ground force reaction is timely, a synergistic response is produced that not only mitigates impact force, but this force is harvested eccentrically to propel you forward.

Realize that gravity is at work to keep us grounded. A runner moves

through space by opposing the forces of gravity. The process of running is initiated with a push-off “acceleration” into space followed by a landing. How and where this landing occurs is what sets us up for success or failure. Overstriding robs a runner of stability. The further ahead of our center of mass we land, the less stable we are on ground contact. This collision begins a chain of disruption from the ground up, joint to joint. Add to this the dampening of afferent feedback that protects us from this collision as a result of heavily padded shoes and you have a self-induced recipe for injuries.

Those who have attended one of my running clinics or listened to my podcasts know that I am prone to spout off ridiculous analogies to try to make a point. Every now and then, I’ll spit one out that hits the mark perfectly. Many of my clients asked that I share one such favorite in this book. The topic of conversation was, of course, running mechanics. This analogy resonated with those whose heads I seem to occupy while they run. Some feel it was the best analogy they had ever heard as a comparison to proper running. It goes like this:

36

Imagine a kid on his skateboard, with one leg posted in the center of his board. He is about to propel himself forward along the road. The knee of his posted leg is slightly flexed as he begins to lean forward as he draws his thrusting knee up, his foot dangling, dorsiflexed beneath the knee as he drives his forefoot into the ground. His ground contact of his driving leg is directly in line with his posted foot, his energy is directed behind him. If his intent were to go faster, he would draw his knee up higher to create more thrust. Intuitively, he knows that in order to maintain balance on the board, his thrusting foot must not land ahead or behind the posted foot. Once he has driven his foot into the ground, his leg will sweep behind him and create hip extension. The elastic energy created from this driving leg results in a reciprocal action to flex the knee back into a starting position for the next stride.

The art of running fast running is a result of two very important elements: stride frequency and stride length. As I explain this to my athletes, the most common question is, “How do I lengthen my stride without over-striding?” First, stride length is created by force production. As a result, this increases the hip angle measured from the hip socket, the apex, through the forward knee and from the apex to the trailing knee. The broader the hip angle, the broader the stride length. The caveat being that this angle needs to be opened behind the runner.

Think back to my analogy of the skateboarder. Some of the greatest runners in the world, Ethiopian and Kenyans, have an average running hip angle of as much as 110 degrees. Most of the amateur athletes I’ve performed video gait analysis for exhibit hip angles that are about half this range. The typical assumption is that there is a need to stretch, thinking lack of flexibility is the barrier to the creation of a great stride. When I’ve read threads on social media on the topic, I’ve often seen comments like, “I think I need to start taking Yoga classes.” Yoga may hold benefits for some, personally, I feel this is not the solution. Hip angle is a result of force production that results from proper ground contact. There are many studies on the topic of force production in sport and the potential or lack thereof, relative to an increase in flexibility. Realize that force is what needs to be managed or created. One of the

37

most important measures of performance in power sports is the vertical leap. Studies have repeatedly shown (trust me on this I’m not going to site-specific studies, otherwise, Google it) that athletes who performed a pre-stretch routine prior to a vertical leap attempt were out-performed by athletes that did not pre-stretch. A tight spring has greater energy potential then does a stretched spring. If the runner’s posture is angled in favor of forward-moving inertia and ground contact is stable, the force-driven into the ground results in eccentric loading of energy. As a reminder, eccentric contractions suggest increased length and tension under load. Think of a rubber band, stretching the rubber band generates energy; the further the stretch, the greater the energy potential.

Muscle and connective tissue contracts in three ways: eccentrically, which is lengthening under tension, concentrically, which is shortening under tension, and isometrically, which is a contraction with no change in length. Kinematics relates to the movement of an object, in this case, human locomotion results from the sequence of these aforementioned contractions. Think of these contractile sequences another way: concentric action creates acceleration, pushing or pulling the body into flight. Upon landing, the body decelerates eccentrically to assume the weight of the body; at the endpoint of this loading phase, the body stiffens and becomes isometric; energy is created as the body is eccentrically stretched (think rubber band), stabilized at the endpoint of the stretch, and then energy is harvested with a powerful reciprocal action and the cycle repeats. I know it’s a lot to think about however, it all boils down to the angle of motion and force production. When all things are in sync during the stride sequence, this force generation pushes the body forward. The greater the force, the greater the hip angle created.

For a moment let’s table the idea of changing frequency and think of what is irrefutable...gravitational force. I find it interesting that due to gravity, every creature on earth must launch itself skyward 7 centimeters to cover a distance of one body length. Think of it, 7 centimeters, just shy of 3 inches, to travel a body length. According to this factoid, what is required of me, being a bit over 6 feet tall, is a need to leave the ground 2.75 inches to fly 6 feet forward. In reality, I am incapable of a stride any

38

39

greater than a bit more than half this distance. This means, my vertical flight demand is really no more than half, or less than 1.5 inches of vertical lift-off. Having said all that, consider that the shortest distance between two points is a straight line. This means that effective running mechanics should propel you forward, not upward, and the less time we are in contact with the earth, the less energy is needed to oppose the relentless force of gravity. This suggests that a quicker cadence (stride frequency) will minimize work, however, there is a point of diminishing return. If the cost of generating frequency exceeds the demand of gravitational loading, the frequency is too great. On the flip side, as a result of too slow a frequency, there is a consequence of greater vertical oscillation (bounce). Reaching too far ahead of the body (over-striding) is what causes this. If too quick or too slow, a stride is less efficient. This suggests that there is a more efficient frequency. Countless studies have shown that a frequency of 180 strides per minute is most efficient not only in increasing sustainable pace, but also in reducing injury.

A typical overstriding runner produces an average of 164 strides per minute. Research has shown that a 5% increase in frequency yields a 20% reduction in injuries to the ankle, knee, and hip. A 10% increase in frequency provides a 32% reduction in injury. If you do the math, that’s an increase of 16 strides per minute (180 spm). A quicker stride draws the ground contact closer to the body’s center of mass, reduces impact forces from braking, and reduces vertical oscillation (bounce).

Let me state for the record: stride frequency should expand and contract relative to terrain or when more speed is required and the ability to create more stride length is exhausted. This leads us to the question, “If there is a more efficient stride that I could plausibly adopt, why would I not attempt to train myself to do it?” Back to the arguments the pundits present: changing gait risks injury and increasing frequency increases metabolic cost. There is merit to these arguments, however, what I find shortcoming is that they typically don’t investigate beyond initial findings. Initial changes in gait especially brought on too aggressively, can greatly increase the risk of injury. If one were to train with a heart rate monitor, they would quickly identify that this shift in frequency

40

alone would come at a far greater expense than what was “naturally” occurring from their previous running gait. Over the years I’ve learned that proper application of gait alterations, both frequency and point of contact, improve sustainable pace, economy, and efficiency. The runners I’ve worked with are able to increase training volume and intensity without what would have historically resulted in injury. It’s logical to me that if an athlete can train more frequently with less mechanical stress, improvements are sure to come.

Another rarely spoken of result to adhering to a specific stride frequency is what’s referred to as “bilateral equivalence.” By adhering to a step or stride frequency, typically by employing an audible metronome, the work that both legs are doing is equalized. When running injuries occur, they tend to happen one knee, hip, hamstring, calve, or foot at a time. Rarely do you hear someone say, “I strained both my knees at the same time.” This is because one lever (leg) is dominant in the stride. By balancing the work evenly between the levers, load and stress are greatly reduced.

If ever you have a chance to watch great endurance runners during an event, you will find that the leaders in a marathon or even a 10k hover very near a frequency of 180 spm. You will also realize this amazing stride and hip angle that seems so effortless is opened behind them. They do not overstride. They lead out with a high knee carry, (which coincidentally is a result of the eccentric repayment from force production) by the time their feet make ground contact their bodies are posted nearly above the foot.

41

Mo Farrah on his way to winning the 2012 Olympic Games 5000m, taking enormously long strides, always landing with the foot underneath his knee.

Another great example of this can be found by watching the American 5 and 10k record holder Galen Rupp as he runs. I believe he has the most efficient stride of any American runner of our time. Galen ran a 5k an unofficial personal best (as of this writing) 12:58:90 and an American record of 13:01, with a spot on stride frequency of 180 spm. Knowing what I’ve just shared, when you watch a runner of his talent, what’s remarkable is that his change in pace typically occurs relative to an increase in stride length, not frequency. An untrained runner nearly always increases frequency first with no awareness in how to increase a favorable stride length. In hopes of increasing pace, generally, what happens is reaching ahead to “paw the ground” and doing so at a straining increase in frequency. Both of these triggers are expensive propositions.

By expanding stride length properly, the cost is far more manageable. Less energy is spent, less toxins are produced from anaerobic acidosis

42

(lactic acid production), and the stride expansion and contraction serves as a highly effective pace management system.

What I have done with amazing success is to set my runners on a treadmill, where I am able to monitor their running form, with a metronome that taps out a precise cadence of 180 beats per minute. First, I will cause them to adopt this stride frequency at a very slow rate of speed. Because I have them on a treadmill, I am able to govern every aspect of their stride and speed. Generally, I will set the treadmill to about 4 mph and instruct the runner to tap out a cadence with good running form in keeping with the 180 bpm. Initially, it is painstakingly difficult to run with such a short stride at such a high cadence. After forcing this pace for about 5 minutes, I’ll increase the speed by 1 mph for 1-minute intervals, still keeping them on cadence, still focusing on proper form (not allowing them to overstride or heel strike). Depending on the strength or talent of the runner, what I am watching for is what I refer to as their mechanical threshold. This is the intensity at which proper running form is no longer sustainable.

By forcing this cadence with a controlled speed two things occur. The first thing I noticed was an obvious “sweet spot” in their cadence and speed as the treadmill speed increased. For example, the stride and effort may appear forced and expensive to manage then, perceptively, the runner fell into a relaxed state, even though the work had increased. Much like a perfect storm, all things aligned to cause a decrease in effort even though there was an increase in production. As I witnessed this outcome I would ask, “Did you just get more comfortable?” The response on every occasion was the same, “Yes, indeed!” Like entering the eye of a hurricane, they weather the storm and find peace in the nucleus. Second, I learned that if I brought them up to their mechanical threshold, via these progressive intervals of 1 mph increase in speed x 1 min, and pulled them off the treadmill belt once corruption was identified, I was able to delay the mechanical threshold after just a few repetitions. To the point, if in the first set of intervals the break point, was 9 mph, after a few sets, the break point would increase to as much as 11 mph. All of which was closely monitored to ensure that the stride frequency did not increase to

43

try and keep up with the belt and that they did not overstride to gain an advantage over the speed of the belt. The only way they were able to keep up was by opening their strides behind them as they kept time with the metronome.

Cadence as a lethal weapon in competition

Having just made an argument for the importance of adhering to 180 spm, I’m about to bend the rules here and now. Regardless of who you are or how talented you might be, there is always an exception to the rules laid out earlier. Due to the aforementioned mechanical threshold, when attempting to generate pace beyond your ability to support it at this frequency, all there is left is to increase the stride rate. This situation is generally tied to a limit in the hip angle. Which results in the inability to open the stride beyond this stick point. The hip angle in stride is measured from the hip socket (the apex) to the forward knee and back to the trailing knee.

Shorter runners tend to find this limit sooner than taller runners however, regardless of stature when you can’t effectively open your stride all that left is an increase in leg turnover to tap into speed. This is clearly something you don’t want to employ too early as a quicker cadence accelerates heart rate, generates more lactate production, and is commonly unsustainable. Having said that, if it’s a problem for you, it’s most likely a problem for your competition. Below is how you turn a seemingly untenable situation into a weapon, but before you begin this assault on leg turnover, remember that the longer you can support pace with a 180 stride rate, the more control you have in a long run. You need to have this running style fairly well mastered before you attempt to push up into greater frequency. Once you feel like the Jedi master of running mechanics then you can begin cadence acceleration drills.

Here is a sample approach to developing this awesome skill

Warm-up at an aerobic pace for 10 minutes holding your base cadence (180spm). At this point, you should not require a metronome to settle into this frequency, but you will bring an audible app along for calibration and to control cadence.

44

Tip: Go online and seek out metronomes. There are many that are simple, cheap, and can clip on to your shorts that are programmable to whatever specific cadence you desire. It’s less hassle than trying to find out where or how to carry your cell phone. Having just written this tip, I went online and found one for $3.98! Buy 10 and share them with your tribe!

Now, take just a moment to stop and reset your metronome to 200 spm. Begin running at your normal 180spm stride and then accelerate to 200 spm pace, counting down from 10 to yourself as you run. Recover to 180 again, stay there until your heart rate drops to your aerobic pace, then repeat. Perform 6 of these rolling intervals, punching up to and keeping step with the 200 step rate for the count of 10 with the recovery governed by your aerobic heart rate. This drill (so far) should take about 45 minutes if you include the 10 min warmup and the recovery time between intervals. You can elect to quit after a 10 min aerobic cooldown or press your luck and try to double up on the count, go to 20 rather than 10. It’s important that you allow your recovery heart rate to do its thing without rushing the recovery, simply dropping the intensity while maintaining your “base” cadence is where your results will come from.

The first few times you try this, your legs are going to feel pretty fried. With time, two things will result: you’ll gain far better control of your cadence, stride length and running form. You will also improve your ability to support the ensuing lactate production without being crushed.

There are a multitude of approaches to this trick. I recommend you keep it simple and straightforward at first. Pressing your pace through undulating cadence drills is most beneficial on flat terrain, but once you’ve got these drills down, you may want to experiment with the same approach during hill climbs and decent. If the climb is long and not crazy steep, this trick can suck the life out of your competitors. Odds are they have not taken the time to become the student of running mechanics you’ve become, specifically cadence control. These drills fall into the category of LT workouts due to the surges over threshold however, since they are short-lived efforts, they also may be considered motor skill development drills with a slightly different intent.

45

Climbing a hill may require a shorter stride, which in order to preserve pace, will call for greater frequency. This will result in greater expense, but if you prepared for this particular challenge, you should have accounted for this expense, conserving energy leading up to the hill. Once you crest the top of the hill you would retire to your preferred frequency once again. If a sharp downhill follows, you have a decision to make: Do you opt to bomb down the hill with loping long strides? Do you run at a faster cadence to keep your feet nearer center of mass to reduce impact force with intention of accelerating out of the bottom of the hill? Or, do you traverse to scrub off some of the uncontrollable speed and reduce the harsh ride of a steep downhill?

Running is a far more complex activity than people give it credit for. Think of sports that require striking: baseball, tennis, golf, and such. Swinging hard does not always yield the best result. Swinging with accuracy, putting effort into the sweet spot, yields profound results, often at a fraction of the cost of a less than a perfect swing.

In running the sweet spot is more complex than most other sporting activities. It is the ground beneath you, an unmovable force, you must reckon with. Hit it wrong and suffer the consequences. Hit it just right and you’ll reap an amazing reward.

Stop and reflect on runners you’ve seen moving through trails or paths near you. Can you pick out any deviation from perfect form? Of course, you can. How many of those runners do you think spend any time at all refining the way they run or interact with ground force? Now think of people who golf, play tennis, etc. If they have any hope at all in improving, they seek a professional to help them master the act of contact with the ball. The goal being to lower expense and improve efficiency and accuracy. The wonderful thing about working to improve your skill as a runner is that there are so many little things you can tweak to gain speed, sustainable pace and best of all, stop hurting yourself.

46

47

Mobility and Stability

“Can’t see the forest for the tree’s”

If I were to choose one word to sum up the goal of great running mechanics, it would be stability. In the absence of being stable, there is only instability. Seems obvious. If you watch most recreational runners head down a road or path, after reading this, you will never watch runners the same way ever again. You will almost feel the collision and braking action they deal with unwittingly.

It’s really easy to overlook the true culprits behind poor running mechanics as you become uber focused on correcting the details that you were taught to be “the right way” to run. So often I hear clients proclaim with frustration, “I just can’t do it.” Being told that they need to open up their stride to find speed seems impossible, the inability to adhere to the recommended stride frequency, the reoccurring injuries that result from attempts to do the right thing. I refer to these frustrating affairs as “drinking the Kool-Aid without the reward. Believing in the theories that seem irrefutable, spending all your attention on how you are supposed to move even though you just can’t get your body to follow directions. Let me share with you upfront, you don’t want to give up on the process. The adjustments you make towards perfection, even as they seem impossible, are energetics well spent. Aside from what it may look or feel like, the closer you get to getting it right, the better off you’ll be. Some people are able to put it all together quickly, others will struggle for months, often with new soreness to areas of the body they never experienced before. Keeping the faith while constantly being under chronic discomfort is a very difficult proposition. You should not still be overly sore after 3 or 4 weeks of transitioning to forefoot running. If you are, it’s quite likely you’re doing something wrong. There is something missing from the

48

gait lesson that is not often spoken of. What’s missing is your ability to engage the ground with the appropriate sequencing from one joint to the next, from the ground up. It is ridiculously logical once you understand the shortcomings and why they lead to chaos in your running gait. A simple hiccup along the chain is all it takes once your foot returns to earth after your short flight while running.

If all goes as planned, landing while running properly should occur just behind the metatarsal-phalanges joints, commonly referred to as “MTPJ’s”. The first MTPJ is the junction between the metatarsal head and phalanges, “the big toe” (MTPJ-1). This joint sets the stage for the stability of the mid-foot.

As the toes dorsiflex, they pull the plantar aponeurosis (the muscles and connective tissue at the bottom of the feet) taunt. One of the integral muscles from heel to toe is the Abductor Hallucis. If you run your finger from the ball of your foot along the arch to your heel, you’ve found it. During the gait cycle, this muscle and fascia work together to create tension that stems from the base of your big toe to your heel to keep your arch from collapsing. If the joint that mobilizes your big toe into dorsiflexion is rigid and incapable of flexing, it can corrupt your attempts to create functional stability. In extreme cases, this malady is referred to as Hallux rigidus*.

49

*Hallux rigidus is a disorder of the joint located at the base of the big toe. It causes pain and stiffness in the joint. With time, it gets increasingly harder to bend the toe. Hallux refers to the big toe, rigidus indicates that the toe is rigid and cannot move.

The act of movement around the joint that pulls on the muscle like a thick cord is termed the Windlass mechanism. If this system fails, you’ll have a hard time finding stability. This action is easily overlooked and rarely identified as the culprit that causes runners’ pain and injury. The big toe may not hurt, yet its lack of mobility disrupts the potential for medial plantar stability. Lack of mobility at the foot leads to instability of the ankle. If the ankles’ functional range is less than optimal, you sacrifice stability at the knee. Partially due to the fact that your entire foot never is able to settle to the ground due to the inability to flex at the ankle.

Do you have a history of sprains and strains of the ankles as a result of out of control downhill running? Sure, you healed. The pain has left, but it’s quite likely your ankle was functioning subpar, to begin with. Now you are left with far less mobility due to resultant compromised ligaments and tendons that do not allow the ankle to adequately dorsiflex. The subtalar joint provides lateral control of eversion and inversion which helps to mitigate ground force. If there are limitations from the foot and ankle, that’s two strikes against you; big toe and ankle immobility resulting in an unstable foot and knee. It gets worse. The unstable knee leads to hip immobility, which compromises stability of the low back and this stacking order of dysfunction continues all the way to the jaw. Like a house of cards, when one card fails, they all fall.

Then you may ask, “What is the appropriate functional range of motion at each corresponding joint?” Beginning with the Big Toe, you need 30 degrees of plantar flexion (toe down) and 60 to 100 degrees of dorsiflexion (toe up). When a runner makes ground contact onto the forefoot, initiation with the ground should occur just behind the big toe but, more importantly, upon acceleration as the athlete pushes off the ground, the big toe needs to flex. Stability begins here and minimizes excessive pronation.

50

Pronation is a natural occurrence; excessive pronation is analogous to collapse and loss of stability. Things get ugly from here. The knee falls valgus (internally rotates), leading to chronic abuse, pain, and destruction of the cartilage and meniscus in the knee joint.

The foot needs up to 50 degrees of dorsiflexion and 20 degrees of plantar flexion at the ankle to function properly. The mobility of the big toe sets up the stability of the foot which promotes mobility of the ankle. The mobility of the ankle… you guessed it, sets up stability of the knee and so on, and so forth, alternating stability and mobility for each ascending joint up the kinetic chain. All of this from the big toe. Who would have figured? I could go, on but I think you get the idea. The theme here is to shed light on the importance of developing and maintaining a functional range of motion throughout the articulating joints.

Lack of mobility reduces stability. The same holds true for the shoulders for those who are failing obstacles. You need to develop a functional range of motion at the shoulder girdle to develop stability. A stable joint leads to strong efforts and power. I decided to not only include this bit on mobility and stability and the roles they play in running well but also felt it was so important to draw your attention to these prominent and greatly overlooked concerns that this chapter purposely precedes the rest. It’s nearly impossible to perform optimally if your joints are bound up and resisting functional movement. Working harder or tossing more volume and intensity at this problem is far from a solution.

Now back to the theory of proper running mechanics and the importance of adhering to the principles of a forefoot strike, not overstriding, and correct stride frequency. If you can achieve the attributes of proper mechanics, the outcome is seemingly effortless running, sustainable speed, and injury-free training and racing. Yes, it’s worth the effort. The problem remains that too few athletes take the time to discover these inadequacies, nor do they invest the time to work at correcting them. The bad news is, just being aware of your personal newfound dysfunctions is not enough, nor is periodically investing a few minutes here and there going to solve the problem. It’s going to

51

take some time and dedication, possibly several weeks of purposeful self-treatment to turn things around. Let’s just put it out there...add 10 minutes targeting the regions you found to be wanting daily. Certainly, run. Your consciousness alone is already part of the solution.

A pre-run stretching and strengthening routine of dysfunctional areas will make a significant difference in your ability to introduce proper adjustments to your running mechanics. I’m not suggesting a Yoga class, I’m suggesting a very strategic stretch and pre-activating routine prior to running. Before I get all the Yoga enthusiasts writing me emails, let me just say that if you enjoy Yoga and it’s working for you, go for it. If you do not already participate in Yoga, it is not a prerequisite to proper running mechanics. As a matter of fact, I believe many of the Yoga poses I’ve seen are potentially counter-productive to obtaining good force production, while at the same time, many of them present value. Let me just leave it at that.

Simple exercises to improve mobility and stability from the ground up. All exercises are to be done barefoot. As an added bonus, perform these exercises on a firm natural surface to obtain grounding benefits!

Stick Mobility - use a support staff (a pole, stick, or if you are hip, employ Stick Mobility) to help keep your balance. With feet hip-width apart, push up on to your toes, cause your big toe to flex at the MPJ as vertical as possible. Hold for a four-count, lower, and repeat for 10 repetitions. Take a few seconds to shake off the stress. Go back up onto the flexed position and slowly rock side to side on your flexed toes. The idea is to maintain contact on the ground with all toes while shifting your body weight from the big to small toe and back (both feet simultaneously).

Perform this rocking action for 10 repetitions in a slow and controlled fashion. Recover, shake it out, and when ready return once again to the flexed position, this time create an “ankling” circular movement while flexed, first in one direction in a complete circle then back, repeat for 10 repetitions. This exercise places you into the windlass mechanism posture

52

I spoke of earlier and will go a long way to developing strength in your abductor hallucis and collectively your plantar aponeurosis (the arch of your feet). As indicated, this is the first and most critical phase of global stability.

Note: I tossed out a comment about being hip and having Stick Mobility! If you have not heard of this, it’s a system of training conceived by a few friends that developed a series of composite poles and training protocols to be used in conjunction with these unique poles. If you care to learn more, I recommend you visit www.stickmobility.com I’ve come to be a big fan of the training they prescribe for runners.

Those of you who spend a great deal of time in the gym can do barefoot standing calve raises. I would recommend starting without load to ensure that you are getting complete dorsiflexion. Heavier is not always better!

Multi-planar wedge mobility - This happens to be one of my favorites! I was introduced to this idea by one of my physical therapist friends

53

who lives in another state. He has a habit of sending me cool tools with little to no explanation. I think it’s a bit of a game with him to see if I can figure out what he had in mind. The tool I’m speaking of is a foam wedge (not sure what else to call it) which description paints the picture. I believe the wedge is at about a 30 degree angle and about 14” square. It’s made of is a relatively dense foam material, much like what you would find under a running shoe. The idea is to challenge your proprioception by balancing on the wedge on one leg, toes uphill, downhill, and on the side (big toe uphill and then downhill). This is where you begin. As a beginner, balancing on one foot for 1 minute in each direction all by itself is challenging. One leg and then the next, alternating from one leg to the next for each direction.

Once you’ve mastered this simple one-legged stance, you can complicate the exercise by reaching down with both hands to touch the ground (a one-legged, unweighted deadlift). You can further complicate this challenge by simply closing your eyes, which minimizes the sensory feed-back that your eyes provide causing you to rely more upon “feel”. The value of this exercise is in developing ankle, knee, and hip stability. All through the exercises, the mechanoreceptors in your feet are going nuts to try to stabilize the body.

There are many ways you can create dynamic challenges off of this wedge; I have tried a bunch. On occasion, I’ll use 2 wedges and have

54

my athletes balance on one leg on one wedge, hop to the other wedge, find balance, pause, and hop back, all the while changing the angle of the wedges so when they land they are forced to adapt to the new angle.

Further, I have used a medicine ball to toss to them while in flight between the wedges and having them toss it back mid-flight. I recommend being creative; there is no wrong way to do this as long as you understand the goal, which is to encourage mobility and stability.

Note: The cupping was used to reduce inflammation on this client’s lower limb. This isn’t a required addition, call it a bonus!

Another area that tends to be overlooked is the weakness of the tibialis anterior. Few athletes give much attention to developing the strength and functionality of the tibialis and associated stabilizer muscles of the lower leg. The anterior musculature of the lower leg serves as a prime accelerator. This region is also heavily responsible for deceleration as you come back to earth. These muscles help to mitigate the impact forces. I’m talking about a safe landing. In the image provided, what you see is a Thera-band looped around the mid-foot and attached to a larger rubber band that is anchored to the base of a treadmill. The exercise entails placing moderate tension on both feet in a dorsiflexed position and tapping out repetitions on one foot while the other is still under tension. For a real challenge, try and keep time with a metronome at 90 taps per minute. Continue until you cannot keep time then begin with the other foot. When your tibias seem like they are on fire, recover for about 30 seconds, and repeat for a few rounds.

55

Many times, the issues we develop, and the resultant pain we might experience can manifest away from the true culprit. It would be a book onto itself to discuss all of the tools and methods available to self-treat while attempting to balance our bodies. Ida Rolf, a biochemist and the creator of Structural Integration or “Rolfing”, once said and I quote:

“Where it hurts, aint where it’s at.”

One final recommendation is to find your squat. Yes, sit deep as you can into a squat position and challenge yourself to hold this position for upwards of 10 minutes. Most of us spend entirely too much time sitting, either at work behind a desk or watching TV for hours. Sitting like this can manifest into shortened hip flexors, quadriceps, and weak hamstrings, not to mention postural disruption.

I want to conclude this chapter by reminding you that I am not a physical therapist or medical professional. Unfortunately, as a coach and running mechanic, more often than not, my clientele come to me not because they heard I am going to get them on the podium, but they come to me plagued with injuries. Most have tried just about everything, from shoes that promise to do the job their feet have failed to do (stabilize, offer motion control and comfort), which DOES NOT WORK, to even less training volume. They have learned that X miles per week is their limiting breakpoint. They have gotten to be good friends with their medical practitioner who may have provided some temporary relief. All this long before they sought me out. Again, for the record, I don’t hold myself out as a healer.

What I have learned about helping people with injuries and identifying the culprits that cause them, I do out of necessity. Because I know I can’t eke out performance from an injured athlete. I can’t simply toss fancy workouts at you to try and impress you with my secret training principles when your body is resistant. I can’t even expect you to run with proper form when your body won’t have it.

I can help you become a better athlete. I can help you understand what’s

56

holding you back and help you do the best you can with the cards you have been dealt. I have been fortunate enough to see impressive progress in my athletes and many of the people I meet in my travels doing OCR Run clinics around the country. However, a lot of what I teach is how to self-help when injuries crop up. Even with an imperfect body, I still hold true to the theory that there is a way to run and several ways not to run. Aspiring to make the appropriate corrections to your gait, putting in the work to draw near to his Nirvana like running concept is good for everyone.

57

Resistance to Fatigue

Fatigue is the chief adversary of an endurance athlete. Before we can effectively combat fatigue, we first need to understand its cause. Much has been written on this topic and in all the years that I have worked with athletes, research aside, I have come to appreciate the complexity of this adversary. As of this writing, no one or any research has been able to pinpoint the direct cause and relationship of fatigue. We do know, however, that although energy depletion plays a heavy hand in the onset of fatigue. It is not the sole cause of fatigue, other factors such as neural mechanisms that control contractile forces, psychological, and even environmental influences are all important concerns that are best considered as we seek out solutions to the key deterrent to athletic performance.

Because the focus of this book is to teach you to become successful as a running athlete, all of the points and conclusions moving forward will be in relation to this end. Clearly, the base information provided will be useful and relative to other enduring activities such as cycling, etc., it will be far easier to remain on point if we stick to the challenges that a runner faces.

Energy Depletion

As humans, we depend heavily upon the energy we can store and access. Our principal energy sources come to us in the way of fat and sugar. Protein consumption plays a very small part in the energy model; its primary role is in the maintenance, repair, and development of muscle. How much energy we are able to store and efficiently liberate for fuel is relative to various considerations including, but not limited to, muscle mass and thermogenesis.

58

As we exercise, the rate in which we draw from these energy sources increases and the pool of energy we pull from (fat vs. sugar) is highly dependent upon the amount of oxygen we are able to deliver to the working body. We know that there is a precarious limit to the amount of sugar we can store within the bloodstream, liver, and musculature. This sugar comes to us as carbohydrate consumed in our meals and is assimilated into the bloodstream as glucose and is ultimately stored in the liver and musculature as glycogen. Glycogen is the fuel required for sustained high-intensity exercise. It would seem logical that the near absence of muscle glycogen in exhausted subjects explains why they are unable to maintain, let alone increase, their exercise intensity at exhaustion.

We also know that we are capable of storing an almost limitless supply of energy from fat. Unfortunately, as the intensity of exercise increases, the amount of oxygen we are able to deliver to the working muscles is limited by our cardiac output and associated VO2max. As the delivery of oxygen begins to fall short of the demand created by the working muscles, this causes a shift away from our infinite fat stores and places a high demand on our sugar stores. Then it’s only a matter of time and intensity before we begin to fatigue.

In simple terms, energy depletion would appear to be a matter of how much sugar we can conserve and how well we are able to liberate fat as a supplemental energy. The wildcard in all of this and what has been an inexplicable curiosity is how heavily a role lactate production plays into energy demand.

While most coaches and athletes associate lactate with the deterioration of athletic performance, many don’t realize the importance of lactate as an energy source. Lactate is one of the most important fuels for exercise and is involved in two of the three major energy systems we use for exercise and athletic performance. An athlete would have a hard time finishing a race if lactate produced in one muscle wasn’t being used as a source of energy in other muscles. Because lactate is being used by other muscles as fuel, it moves out of the muscles where it is produced,

59

thus easing the problem of acid build-up in the producing muscles. Controlling lactate is an essential path to success regardless of distance or intensity.

It is improbable that a normal functioning athlete would be capable of completely depleting energy due to work and this be the cause of exhaustion. It is believed that as our sugar stores begin to fall dangerously low, the motor cortex of the brain signals the working muscles to reduce output to protect us from potential doom and this consequence is identified as energy depletion and the cause of fatigue.

Heat

All work we do produces heat; the cost of running faster is greater heat production. There is an inverse relationship between overheating and reduced performance due to fatigue. This is why endurance athletes of smaller builds have greater success in longer distance events than larger counterparts. They simply generate less heat. Realize the domino effect of work + heat = demand on cardiac output, which in itself is a vicious cycle.

The more work the heart produces to keep up with these demands, the more heat produced. Ultimately, the solutions are two-fold, slow down or learn to become more economical. As the body works to abate the rise in core temperature, blood flow is initially shunted from our extremities to our working muscles in order to conserve supply in service. Then heat laden blood is carried away to our surfaces, much like a refrigerator. Heat is also evacuated via sweat, which now generates a reduction in viscosity of our blood plasma, causing more work for the heart to move the “sticky” blood through the appropriate channels of the cardiovascular system. As the body becomes hotter as work persists, there is a conflict that arises in the allocation of blood flow. The need to continue work pulls nutrient-rich blood to the working muscles and some of this blood flow is reallocated to the cooling process and drawn to the skin’s surface to release heat, leaving the athlete in a compromised state.

Combating heat is something that all endurance athletes must be

60

concerned with. An average athlete sweats between 1-2 liters per hour during exercise. A sound re-hydration strategy is very important, as are various other strategies to maintain body temperature, such as the type of garments worn, various materials have wicking properties to allow sweat to be drawn from the body’s surface, and the color of these garments is also important due to the radiant effects. For example, dark colors draw heat, light colors reflect heat. The decision to wear a hat or other head coverings relative to climate changes all play a part in thermic regulation of the working body.

The amount of time spent in various climates causes a natural adaptation to associated temperatures and should be taken into consideration when competing in areas outside your habitat. A good example of this is the Ironman in Hawaii. A prudent competitor will come to the Big Island sometimes even months prior to competition to acclimate to the severe heat and unusual environment presented by the fields of volcanic rock. The temperature of the pavement has been commonly recorded in excess of 130 degrees during that race. Think of the consequence of traveling from a cool climate into the natural ovens of this course and spending upwards of 12 hours or more racing! It won’t matter how well you prepared for the race if you have not taken time to acclimate to the heat, it will bring you to your knees if not properly prepared.

Muscular recruitment and fatigue

The more collective muscle we are able to recruit for a given task, the more efficiently we are able to produce work. Think of this concept as “sharing in the responsibility,” a harmonious activation of task-specific muscles has the profound ability to reduce fatigue. The production of elastic energy from the stretch reflex generates an action potential that reduces fatigue and enhances locomotion. This component of fatigue resistance and the action/reaction response has the potential to not only reduce work, it can also provide free energy. It is important that you come to understand that inefficiency of movement presents a high degree of fatigability. These theories lead us to identify with what has been coined as The Central Governor Theory. A widely accepted culprit behind fatigue presented by Dr. Timothy Noakes of the Bioenergetics

61

of Exercise Research Unit of the Medical Research Council and the University of Cape Town, Sports Science Institute of South Africa. In short, what Dr. Noakes theorized is that we do not merely run out of gas. We do not only overheat or fatigue due to shear muscular exhaustion. The consequence of fatigue may materialize for various reasons and as these episodes result, the “Central Governor”, the central nervous system, decides how to act on these consequences. Generally, the result is to reduce the contractile forces that are generating risk. The CNS acts on information and reacts accordingly to protect us from ensuing danger. It is likely that a person who lives and trains in a highly in-climate environment is challenged to adapt to extreme heat or cold, which becomes the principal cause of fatigue. With time, under these chronic training states, the body does develop some level of adaptability and is more capable of sustaining efforts. Fatigue may become less an issue as a result of these extreme environmental exposures. It is also likely that with training, one could learn to adapt to less energy availability during prolonged training efforts without succumbing to energy depletion. The common thread in all of this relates to our unique capacity to adapt to physiological, psychological, and environmental stressors given the appropriate training influences. All of which are related to how tightly we are governed by our central nervous system.

Over the past few decades, exercise scientists have closely monitored athletes who compete in the grueling Ironman World Championship event in Kona, Hawaii. To this day, the scientific community is at a loss for explaining the ability of an athlete to not only endure, but to compete at amazing energy outputs. For example, in excess of 9 hours under the rigors of intense exertion without succumbing to fatigue as a result of collective variables, heat, energy depletion. Athletes that are competing at these high levels of work are incapable of storing enough energy to endure or supplement work for this great length of time. With training, these competitors develop a greater efficiency in accessing fat stores and the ability to depend on lactate production for energy. Whatever the specific pathway or mechanism, the body has shown to be capable of an incredible amount of adaptability under the appropriate training scenarios to combat fatigue.

62

The Broad Stroke

So, in all of this, the take-home message is that we are challenged by a multitude of variables that we must learn to overcome, prepare for, or adapt to, in order to resist fatigue. Each of us is at ends with our own specific demons that work to hold us back from our greatest performances. And, in order to succeed we need to better understand these demons, how to cope with them, and to bend them to our will.

The more we know about what prevents us from our athletic goals, the better prepared we are to combat these villains. Clearly, to succeed in a challenging mountain racing event or even a stadium race or any such event, our training must be composed of elements that address these barriers to our success. It is a problem and mechanical efficiency reduces energy cost. If you do nothing other than improving your ability to conserve and utilize energy and improve mechanical efficiency, you will see a great deal more success than by just increasing your training volume indiscriminately. As you delve deeper into the specifics of these challenges, it is important that you identify with the need to monitor cause and effect with all that you do.

63

64

Your Heart Rate

What does our heart rate tell us and why is it so important to our training? In my opinion, there is no better metric to determine your success or failure as an athlete. I am sure many will begin preparing arguments for this bold statement but think about it, from your resting to active heart rate, the response you gain from this information lets you know how well you are doing. A high resting heart rate in the morning may indicate its time to take a break rather than simply follow a training script. Abnormally high or even low heart rates, relative to any specific task, are also trying to tell you something. The reason I have been testing athletes’ cardio-metabolic responses for so many years is because, as a coach, this information is like a crystal ball for me.

My daily occupation presents me with an athlete who has sought me out for advice. Commonly this is someone I have never met before. We will sit and chat awhile to learn about their goals as an athlete. They generally provide some interesting details regarding performances and finish times. During this introduction, I will gain some insights, but once I get them under a mask and perform a VO2 max test, I will know more about them than any testimonial they might offer. For me, this is an incredibly powerful tool. What I glean from the assessment allows me to cut to the chase and know how I want to write a program for them.

The exercise prescription I create will be based highly specific to the findings. For example, through the assessment, I will reveal VO2max. This bit of information points to athletic potential. The higher the score, the greater potential. I may find that even though an athlete has a promising VO2max score, they may have a painfully low anaerobic

65

threshold. This tells me that most likely, they have been training at too great an intensity for a long time. On the flip side, they may not have an overly impressive VO2max, but they have a relatively high threshold. This may be a winning athlete who is operating at a higher efficiency level and getting the most out of the genetic disposition.

I can go on all day about what these assessments tell me, suffice to say heart rate is the indicator that drives the training. Once we know the metabolic response of a specific intensity marked by heart rate, we can then begin to mold the athletes’ energetic pathways. Compared to most other metrics used in training, nothing compares to this revelation. Most all other metrics are based on outcome, not cost. What I am suggesting is that you can gauge your progress by outcomes such as finish times or time trials, but this information doesn’t reveal what it costs you to achieve these results. Further, even if you are having success, you may not be sure what specifically in your training provided the positive

66

results. Or, if had you trained a bit differently, you may have earned even greater results. In short, this is why I place so much stock in heart rate’s influence overtraining. This information provides the inside story of what you’re spending and from what energy store you are drawing. Most importantly, heart rate can tell you whether what you are doing is working or not.

One day, while consulting one of my new virtual coaching clients over the phone, I could not help but notice that his heart rate during what was intended to be an “aerobic” pace was unusually high. When I quizzed him, as it so often happens, his perception of the effort was pretty normal. Normal meaning it’s common for him to train at this particular heart rate. Given that we had never had the opportunity to perform a VO2max test and it was early in the relationship, we had not yet crossed this bridge. My experience tells me that at the high heart rates he was exhibiting, it was not likely that the workouts he thought to be aerobic were actually

67

aerobic, far from it. Instead of accessing fat stores to provide for the work, it was very likely he was predominately anaerobic and training the polar opposite energy system. Even still, not having a chance to test my concerns clinically, I reserved judgment and suggested we get together as soon as possible to dispel my concerns once and for all and get a handle on his training with confidence.

What would be the appropriate determination of what was or was not aerobic? In this day and age, heart rate monitors are now more running computers, rather than simply heart rate trackers. However, the algorithms pumped into some of the higher-priced devices may lead you astray. Assuming that before we got together, this client had been simply following perceptive effort; “I feel okay, I must be aerobic”. This is a circumstance I run into all too often. It may be a case of an athlete who had always run at the same intensity and never bothered to invest in a monitor and track heart rate. The workout time or distance was always governed intuitively, “When I get tired, the workout is over” or “If the pace gets too quick to sustain, I simply slow down”. All of which are reactionary approaches to training rather than proactive.

In many cases, ownership of a new monitor is sheer peer pressure. Your friend bought a new Garmin and proudly boasts about all the details of his exercise session that were revealed by this cool watch. More often than not, the average consumer has just enough information to be dangerous where these metrics are concerned. Even within the scientific community, all of the popular jargon surrounding what term to use to identify a shift between the 2 principal energy paths can lead even us geeks to get confused. Further, the assumption being, that you’ll not likely have an opportunity to have a clinical assessment conducted to support your recreational habit.

As of this writing, 25 years ago I began performing VO2max tests on fitness enthusiasts. Initially, I was so excited to learn what this information revealed. I felt like, “Wow, I hope no one figures this out too!” To me, understanding the information that I was able to glean through a simple 15-minute assessment was a gold mine! Surely, as soon

68

69

as others figured this out as I did, I would lose out on my significant investment. Here we are now over 2 decades later, and not much has changed from the athletes’ perspective. Most athletes still don’t understand all this heart rate stuff. These days, the technology has moved leaps and bounds in delivery of bells and whistles, set into these very cool on-board wrist computers. The users, for the most part, are still foggy on what it all means, how to employ this information, and even better, trust that if they follow a prescription of training that seems so off-putting, compared to what they had always done, it will pay off.

Let me once again state with utmost conviction, that yes, purchasing a well-designed monitor is worth the investment and training with heart rate does provide remarkable results. I’ve been writing workouts and testing theories surrounding this stuff for decades. I have witnessed the payoff countless times. When I persuade an athlete to “drink the Kool-Aid” and trust the process, those that do, are ALWAYS rewarded at the results. In many cases setting personal records at greatly reduced effort.

That’s my set up rant for this chapter and now its time to dice it up and shed some light on this mystical topic. I think the best place to start is by gaining a better understanding of the terms that are tossed around by definition, that are a bit fuzzy for the layperson.

(AeT) Aerobic threshold is a point in your effort where things start to happen. A relatively low level of intensity marked by light breathing that occurs somewhere near 50% of VO2max or as much as 30 beats per minute from your lactate threshold heart rate.  Some suggest this is where blood lactate reaches a concentration of 2 mmol/litre (at rest it is around 1 mmol/liter).

(AnT) Anaerobic threshold marks a sudden and steep departure from your ability to use fat to using primarily glycogen (carbohydrates) as your energy source.  Usually determined via direct gas analysis while running on a treadmill. The difference between AeT and AnT is the amount of oxygen your body is using to produce energy. At a low intensity you are burning mostly fat, but as the test intensity gradually increases

70

more glycogen (storage form of carbohydrates) is used. At the effort level where glycogen becomes the dominant fuel, you are crossing the threshold between aerobic and anaerobic intensity. 

(LT) Lactate threshold is quite similar to AnT, the chief difference is in how the result is determined. An LT test is based on the resident lactate within the bloodstream sampled at 2-minute intervals during a progressive treadmill test. When the athlete’s blood sample reveals 4mmol/L (millimoles per liter) the assumption is that the athlete has achieved lactate threshold. Incidentally, both AT and LT have a very close if not identical correlation in effort. At the end of the day, the term only implies the method in which the information was obtained either via direct gas analysis, which is a ventilatory consequence of your effort or by blood sampling. I think it’s important to shed light on the fact here, as will be born out often in this writing, lactate is not the enemy in our quest for performance, in fact, it has the potential to become an incredible ally.

(MLSS) Maximum steady state lactate concentration is defined as the highest blood lactate concentration (MLSSc) and workload (MLSSw) that can be maintained over time without a continual increase in blood lactate accumulation.

VO2 max refers to the “maximum volume of oxygen” an athlete can use per minute relative to body weight to produce energy. Aerobic capacity is best determined via direct gas analysis (VO2max test) a value coined as the gold standard of fitness evaluation. The more oxygen an athlete can process per minute relative to his or her weight (VO2/mls/kg/min), the greater potential for endurance performance.

Anaerobic capacity is a measure of how much maximal power or speed can be produced in an all-out 30-second effort. This assessment is often used in power sports and conducted via a Wingate test that is done with specialized equipment that can covert human force into watts generated over time, a highly reliable power indication.

Over the years, there have been numerous attempts to formulate

71

predictive equations that can provide reliable heart rate zones for specific training effects. The most critical destination of all is the threshold, or more appropriately termed, the metabolic turn point between the aerobic and anaerobic energy systems. As stated earlier, referred to as the anaerobic threshold (AnT), which implies you are about to shift from one energy system and enter the next. The difficulty in determining this metabolic turn point stems from the fact that everyone is unique. How a body responds to work is primarily based on genetics, history of training, etc. This is where the source of frustration with heart rate training originates. An age-old predictor used to determine heart rate training zones is to first subtract your age from 220. This equation is supposed to provide you with a predicted maximum heart rate. From this number, you would begin subtracting ambiguous percentages in the hope that somewhere between 60 and 80% of this value would represent your AT. The question is, which is it, 60 or 80%? I guess it depends on your genetics and past training experience. The point is, if you are wrong by as much as 10 bpm or more, you may end up training incorrectly.

Knowing how shallow the research has been to develop a reliable estimate of both aerobic and anaerobic heart rates, I thought why not do my own study? In my database of test results, I have thousands of tests to glean information from. So I decided to draw upon 50 healthy men and 50 healthy women at various ages. As a baseline for AeT (aerobic) prediction, I used the formula of 180-age which has historically served as a reliable indicator of a relatively conservative, aerobic effort.

The average female’s heart rate, relative to effort, ran 10 bpm higher than men’s heart rate when the RER of 1.0 was met (again illustrating that 100% of the energy was coming from carbohydrate).

The averaged values of females aged 35 years, had an AT (anaerobic threshold) of 164 bpm and an AeT (aerobic threshold) of 145 bpm.

The males aged 36 years averaged an AT (anaerobic threshold) of 153 bpm and an AeT (aerobic threshold) of 145 bpm.

The math sets you up nicely for interval construction which will

72

eventually exceed the top heart rate on occasion while the (aerobic) number serves as a base governor. For most purposes, you will absolutely be stimulating the appropriate energy systems in a timely fashion. I’ve spent nearly 3 decades testing athletes. It scares me to think how many I’ve actually tested. What’s interesting is the variance in responses I see relative to the data collected. I’ve learned that in order for me to prescribe training protocols, I don’t like to depend on other clinician’s findings. Sure the reports are pretty straight forward, what’s missing is the actual observation of the athlete under stress.

A VO2max test measures the ventilatory consequence of work conducted via direct gas analysis. This is achieved by the athlete breathing through (generally) a mask that separates the airflow being inhaled vs the airflow exhaled. The sampling of respiration is precisely measured to determine the amount of oxygen (O2) taken in, relative to the amount of carbon dioxide (CO2) exhaled.

These gases are segregated and accounted for in milliliters per minute and dished out into several equations:

Indifferent to body mass

Relative to body mass

Relative to heart rate

RER

And a host of other ventilatory data that is not relevant to this topic.

All this work is progressively made more difficult until the subject being tested can no longer continue. As the data pours out during the test, in most cases, at the lower levels of intensity, the prominent gas is oxygen. What’s important to take from this is that fat is the primary fuel source in the presence of oxygen. Thus, we derive the term “aerobic,” which means exactly that. Carbon dioxide is a marker of lactate being present and lactate is principally produced as a result of carbohydrate metabolism.

73

As these gases exchange and intensity increases, more and more CO2 is being produced which indicates carbohydrate is lending to be the greater share of energy provided for work. The consequence of this is greater lactate production. When the CO2 levels match the intake of O2 this is represented in what’s termed the “respiratory exchange ratio” of 1.0. At this juncture 100% of the energy being consumed is carbohydrate.

This table spells out a pretty accurate depiction of the cost of work and from where it derived:

RER

Kcal L-102

%Carbohydrates

%Fat

0.71

4.69

0

100

0.75

4.74

15.6

84.4

0.80

4.80

33.4

66.6

0.85

4.86

50.7

49.3

0.90

4.92

67.5

32.5

0.95

4.99

84.0

16.0

1.00

5.05

100

0

What is not shown here and is difficult to predict, is how well an athlete can handle the ever-increasing toxic environment that results from increased production of lactate. On many occasions, I’ve had athletes incapable of broaching an RER value of 1.0 before fatigue caused them to quit the test. At the same time, I’ve had many athletes quite capable of performing well above this value in a highly acidic environment. This type of response may be categorized as “tolerant,” it may even suggest that they have developed an innate capacity to process a greater share of the lactate as its being produced and either clearing and/or converting this lactate to energy. The fact remains that once the athlete is exclusively anaerobic, as indicated by an RER of 1.0, the cost of work is at a premium. Relating this occurrence based on predictive measure is very difficult.

I have tested numerous athletes in where a difference of 5 bpm resulted in an unperceptive 30% shift away from fat use to carbohydrate use for energy. The advent of such an occurrence over a few hours can result in a sudden onset of fatigue, infamously referred to as “hitting the wall”.

74

Essentially what occurs is the carb stores are dangerously depleted, the potential for lactate to support the energy demand in an untrained athlete is unlikely. This is a good reason to have a precise measure of your metabolic turn point. To train under misconception can end in frustration. This is where experience comes to be so important when developing training protocols.

75

Data Collection

“Time will tell and data doesn’t lie”.

The constant in the human condition is that there is no constant. What works for one may not work for another. Blindly following a training program because it works for your friend or because it is recommended by a very successful elite athlete can wind up being a massive mistake. I will not tell you “this is the way to do it”. I will help you better understand the reasons things result the way they do. I can help you to better understand the reasons to employ one stimulus over another and what you can expect for having done so. All your training should be held for review, and the more you review, the more you learn what works best for you. This system of review is no different from the process I go through with all of the athletes I coach.

So how do you do it, and what data points are most important to track? If you asked me this question, the first response you would get from me is heart rate. Heart rate provides the biofeedback you need to identify how your body is responding to the things you do to it. Beginning with how well you rest. Heart rate variability has become a very popular metric to monitor. Many of my athletes will keep tabs on their HRV to make decisions regarding any given training sessions they plan. If their HRV is higher than typical, it’s a red flag. This could mean they are starting to “over reach” with their training. If that be the case, a day off may be in order. I will not belabor the practice of heart rate variability here. Suffice to say, getting in touch with your resting heart rate can be a very useful guide, especially when you developed a history for comparison.

In this chapter, I explained how to reliably establish your metabolic turn point. This value is very critical to your success. I like to think of your

76

metabolic turn point as the nucleus of your training intensity. Armed with this information you can chart predictable outcomes based on historical results. In my earlier book, GPS was barely a thing. Most heart rate monitor watches were unable to provide this metric. Most all decent monitors on the market these days can offer very reliable GPS driven data that will spill out your pace, distance, and even elevation changes. To me, this is the trifecta of data collection, and a minimum requirement to develop a successful training outcome. Last but not least is cadence, also critical in my mind because cadence dictates efficiency. Being able to garner your stride frequency is a game-changer for all of the reasons explained in the How to Run chapter.

These days, there are countless “apps” that provide a means to track you’re training, some are proprietary apps that are tied to the monitor you purchase. Then, of course, there are third-party apps that do a wonderful job of collecting your training responses chronologically. Programs like Strava, Runkeeper, etc., which are really not as effective when it comes to planning work in journal fashion, they serve more as report cards. You can see what you’ve done, and virtually share the information with your friends if you’d like. I recommend you research programs that will not only collect data but will also allow you to plan training in advance. As of this writing, Training Peaks is a great option. Training Peaks is a free app, but for an up-charge, they will provide you with a robust training journal to include nutrition and power functions.

Many coaches that work with athletes in virtual space use Training Peaks, myself included. This environment allows me to schedule training as far in advance as I care too, create a library of exercises and programs, issue the training daily, and have the opportunity to virtually see the work of my clients. It’s almost better than being with the client as they train. I can see the cost of work (via heart rate) compared to pace and distance. I can actually gain a satellite view of where in the world they were when they were training (assuming they are outdoors via GPS). Some monitors will go so far as to suggest how much vertical oscillation you create (bounce in your stride), predict your VO2max, and even suggest what your anaerobic threshold might be. These details are more bells

77

78

and whistles in my opinion. Personally, I feel the algorithms to provide such detail are unreliable. For example, I know several cases where I have performed a VO2max test on an athlete who reported that my numbers were either much higher or lower than the monitor proclaimed. Generally, I’ve found the numbers to be overestimations where VO2max and threshold are concerned.

What’s most important is that this data collectively tells a story. Often, I’ll have a client contact me and ask, “How am I doing coach?” I’ll say, “Give me about an hour and I’ll get back to you.” All I have to do is search back a few weeks or months to see the cause and effect. I will check time trial results, how fast, at what cost, and over what types of terrain. I can also check on the efficiency of movement that stride frequency details. When I call this athlete back, I will provide a well-researched, evidence-based response. This approach is far better appreciated than a patronizing comment like “You’re doing great,” which really tells my athlete nothing. Data doesn’t lie. It has no friends or enemies. It only reveals the facts. As a coach, I use my experience to support and respond to the details revealed. In the absence of this data collection, it is nearly impossible to know what is working, what is not working, or what to do next.

79

80

Terrain

With all this talk of energy systems and running mechanics, I’ll bet a good many of you are hoping that I will broach the topic of terrain. The majority of my audience run in the mountains, over and through some hellacious terrain challenges. So where does this fit into this context? In my programs, I do not call out specific terrains because of the wide variety of concerns that our training and racing environments can pose. The icon shown as a subheader to this chapter is evidence that this concern has appeared in many of my training plans.

My introduction to the Spartan Race community began with a call from Hunter McIntyre. At the time, Hunter made the podium at every Spartan Race he toed the line on save one, The Spartan World Championships. To paint the picture for you, anyone who knows anything about Hunter knows he is a beast of an athlete and is highly competitive. When you think of great mountain runners, you would not think to include him, in that he just doesn’t fit the mold. Hunter is comfortable and race-ready at about 200 pounds give or take 5 pounds. The reason he sought me out was that he wanted the Spartan World Champ title and his primary threat was a gifted athlete by the name Hobie Call. Hobie is what you would expect to see running up and down a mountain. His walk around weight hovers in the neighborhood of 140 pounds, which from an energetic expense alone puts Hunter at a grave disadvantage. The caloric expense for Hunter to run 14 miles over steep Vermont terrain is about twice what it would cost Hobie, not to mention the cold or some 35 obstacles sprinkled along the way. It was a problem and Hunter knew it.

So we went to work creating the most efficient athlete possible. I wish I could say he won The Spartan World Championship, he did not. He did

81

finish 2nd in The Spartan World Elite Championship Circuit and placed 6th Overall in the Elite Pro category behind some very talented, much lighter opposition. During training leading up to the event, Hunter did spend a considerable amount of time in Colorado at altitude and had logged more running miles than he had ever in his life. Some weeks were in the 80 mile range in and around 10,000 feet of elevation. Before we met, he had rarely logged more than around 25 miles per week and wrestled with chronic IT band syndrome. My obvious interest was in seeing to it that his running mechanics were on point, which allowed him the freedom to log more training miles. His VO2 max hovered around the high 60’s to low 70’s, which is elite level fitness. Had our focus been to drop weight, taking him from 200 down to 170 lbs, his VO2max would have undoubtedly soared to the mid to high 70’s. We collectively agreed that the sacrifice in strength to be that much lighter would most likely not been a good trade-off in the sport of obstacle racing. Had he been interested in running the Boston Marathon, it would have been a different story.

When speaking of terrain training, what most people think of is climbing and climbing requires strength. In order to become more proficient in climbing, you need to do lots of it. I have most of my athletes perform hill repeats leading up to terrain races. Your body doesn’t care if you are on road or trail, it cares about the stress you expose it to. I favor high-intensity short duration repeats at runnable elevation. If you are reduced to power hiking during the workouts due to dramatic elevation (25% grade or more), you are teaching yourself to survive but not to win.

When the elevation gets too steep it causes you to bend at the waist and that kills your power for running. Better to go as hard as you can up a 20% grade for say 2-5 minutes, recover on the way down, and repeat. If you ensure that you are adequately recovered leading into the next repetition, all of your efforts will be near maximal output. Compare this type of training to attempting to power up a mountain for a few miles and I promise you, towards the final moments of that assault, your power output is out the window! If your climb took 20 minutes to reach the summit, I estimate a good 15 minutes was you suffering. Compare this approach to the same dedicated duration with the recovery sets and the

82

shorter duration assaults your collective power output would be much greater. Ultimately, you will be getting stronger which will make future, longer climbs faster and more sustainable. I am not suggesting you should never go on long climbs. In order to improve in any task, you do need to face the challenges ahead. As far as running technique on climbs, this is almost a non-issue. Nobody heel strikes or overstrides when climbing, gravity just won’t let you. As a matter of fact, when I take on virtual clients whose running skills are less than optimal or they had been injured, I have them do hill repeats to conserve or develop their fitness while we work out the kinks in their running gait.

The flip side of climbing terrain is, of course, the descents. What goes up must come down. Blasting down a mountain is edgy business, if your speed gets out of control and you trip over a rock or roots, things can get ugly.

In my opinion, the first order of business is making sure you have incredibly strong joint integrity. This means, good mobility, stability, and strength. In the earlier chapter “Mobility & Stability”, I touched on this very thing, this is just another good reason to offer this work it’s due. There are also many functional drills I prescribe that are highly effective. My favorite one I fondly refer to as “Peg Leg”. It doesn’t require a video or picture to describe. Simply run uphill on one leg and return on the same leg. This is an incredible hill repeat exercise that develops bullet-proof joints and connective tissue. If you want to find out who the best climbers and descenders are, get some friends together and try this. Those who can make it to the top of the hill without having to stop or set the other foot down are going to be the ones who crush hills. You just can’t do this wrong! Again, you’re not going to be able to hit the ground incorrectly. It’s just going to really freakin’ hard until you have conditioned yourself to take it. When that happens, trust me, your climbing and descending skills are going to much improve as will your technical accuracy. You need to be in control of your descent! The next question you might ask is about cadence. On a downhill, if you can manage to roll down way above 180 steps per minute, good for you! Gravity is at your back so there is no concern of wasting energy. If you

83

are forced to brake on the downhill, to scrub off speed because you’re getting out of control, holding your cadence to 180 may be in your favor. A sure-fire way to lose a foot race on a mountain is by blowing up your quads braking all the way to the bottom. As the terrain flattens out, it’s go time! If your legs are shot, there is little to no chance that you’ll be able to generate any speed. Cadence on the climb is very subjective. If you are less prepared for the task, you’ll likely need to take shorter steps.

One of my favorite experiments with my groups has been to test the field. As I said early on, I am all about evidenced-based science. Give me 25 people and I’ll have all of them run up a hill together with no instruction and then have them repeat the exercise adhering to a metronome scheduled at 180 spm. I’ll then pose the question, which was the most efficient? Surprisingly enough, the majority of those I have tried this with tell me that adhering to 180 on the way up was more sustainable. Yet far more difficult on the way down.

All of this is good food for thought. The underlying and principle considerations come down to economy and efficiency. When climbing economy is of great concern, when running over flat terrain, efficiency is king. I have some friends that are highly competitive professionals in the sport of OCR that literately hate running on flat terrain because they get injured. This should come as no surprise when trying to create speed over flat terrain it demands efficient gait patterns. Even though many of these athletes are successful in the Mountain Series, correcting the issues on the flats will bring them to the podium far more often and with fewer injuries along the way.

A few words about altitude

Because so many of the people I train end up competing at altitude, the topic comes up often. Questions like, “Should I go up the mountain a few weeks ahead of the race to acclimate?” The answer is, sure, that will help, yet most young athletes can’t afford the expense of hanging out for a few weeks away from job and family. This is especially true for those who come to races from abroad. Jon Albon, one of the top athletes in the sport from the United Kingdom, told me that he shows up the night

84

before and that serves him better than just a few days when his body feels heavy and unacclimatized.

Here, to me, is the most important concern and solution if you cannot show up weeks in advance and train where you intend to race. Dedicate a significant amount of time pre-event bolstering up your VO2max. In my flow diagrams, you’ll see how you might best approach this specific concern. VO2 max decreases as altitude increases above 1600 meters (a bit over 5200 feet). This closely approximates the altitude of Denver, Colorado. For every 1000 meters above this level, maximal oxygen uptake decreases even further, by approximately 8-11%. Lake Tahoe, Nevada has for the past few years served as the site to the Spartan World Championship, which at the Olympic Village is a taste over 6200 feet. The racecourse summit is just over 10,000 feet. If you do some quick math that’s an extra 4,000 feet multiplied by an average 10% decrease in VO2max. If you are a highly trained endurance athlete with a VO2max of 70 mls/kg/min that leaves you with a fitness potential of someone with a VO2 score of 42 mls/kg/min. The bad news is most recreational athletes are lucky to blow a VO2max of 60 mls/kg/min, which does not leave you with much horsepower during your climb to the summit.

The best way to boost your VO2max is through repeat visits to near maximal effort. The flow cycles in this program will show you how to do this effectively. I can tell you that we’ve had tremendous success in this regard without having to climb a mountain, which incidentally does very little for you unless you stay up there until the race! You might have an excellent workout or two on the mountain, but once you return, the clock is ticking and the benefits begin to slip away.

85

86

The Lactate Paradox

Back in the day, the leaders in exercise science led us to believe that the ensuing production of lactic acid in the muscles was toxic. To this day, it’s not uncommon to hear athletes speak of the lethargy and soreness in their muscles post-workout, accusing lactic acid and speaking of the days required to vacate these toxins.

Now, evidence clearly shows that lactic acid is not the reason for post-workout soreness and does not linger in the muscles on the days that follow. Not only is it not the culprit of soreness, but it is, in fact, a critical component of energy delivery during exercise. The paradox lies in the fact that lactate is always present when things go wrong in competition and when things go right it never seems apparent that lactate production played a successful role.

The favored suspect behind the resultant fatigue associated with excessive accumulation of lactic acid has long been the hitchhiking hydrogen ions. Hydrogen shows up when lactate production exceeds our ability to effectively clear it from the working muscles. It has been the prime suspect behind the excessively toxic environment that irritates nerve endings and begins to retard muscle function which we perceive as fatigue.

Lactate production is proportional to the amount of carbohydrates broken down for energy in the tissues. Whenever you burn carbohydrates for fuel, a significant portion is converted to lactate. Rapid use of carbohydrates for fuel, such as during intense exercise, accelerates lactate production. Temporarily, lactate builds up in your muscles and

87

blood because it can’t be used fast enough. However, if you slow down the pace of exercise or stop exercising, the rate of lactate used for energy soon catches up with the rate of lactate production. Dr. Brooks described the dynamic production and use of lactate in metabolism in his “Lactate Shuttle Theory.” This theory describes the central role of lactate in carbohydrate metabolism and its importance as a fuel for metabolism.

“It’s a historic mistake,” Says Dr. George Brooks. “It was thought that lactate is made in muscles when there is not enough oxygen. It has been thought to be a fatigue agent, a metabolic waste product, a metabolic poison. But the classic mistake was to note that when a cell was under stress, there was a lot of lactate, then blame it on lactate. The proper interpretation is that lactate production is a strain response, it’s there to compensate for metabolic stress. It is the way cells push back on deficits in metabolism.”

Further, we know that as exercise intensity increases, we begin to create an oxygen deficit which lends us toward carbohydrate metabolism. We have learned that lactate production is a result of carbohydrate being the dominant energy source during greater intensity. The speed in which this all transpires dampens the ability to clear lactate from the working muscles, setting us up for lactic acidosis. Because carbohydrate stores are highly limited in the working body, fat utilization through aerobic efforts has always been the optimal training goal. This ideology was due partly in fear that lactate production was the enemy of performance. The popular mantra was; “stay aerobic as long as possible to be able to perform longer”. Where this is true, due to a seemingly limitless supply of fat that can be used for energy while aerobic, this theory of training has its limitations. Especially if you hope to perform at a greater intensity and win races.

Given that we now realize that lactate is an important component of energy production and that through proper training we can lend its value to our needs. Gaining this powerful ally requires understanding. Let me attempt to protect you from the long-winded, hard to interpret scientific jargon and narrow the benefits of training anaerobically into to two distinct values. Those of you Physiology nerds who happen to trip over

88

this book will need to excuse me, I am talking to athletes who want me to cut to the chase.

Energy convergence - If the rate of lactate production/clearance is manageable, it can be ultimately shuttled into the liver where it will be converted to glucose and then once again moved into the working muscles as glycogen to repay a portion of the energy debt being created from diminishing carb stores.

Tolerance - Developing a tolerance to the acidic effect that occurs when we are incapable of clearing the rate of lactate accumulation in the working muscles. Tolerance is critical when the intensity is high and unrelenting.

During a podcast, I once related this challenge in a ridiculous analogy with a good friend, ultra-endurance OCR athlete Miguel Medina.

It goes like this:

Miguel and I are working in a library. We’re tasked with putting some books away. We roll the book cart down the aisle and I toss a book to Miguel. He puts it on the shelf. I then toss 2 books to him. He catches and successfully places them on the shelf. I then throw 3 books. He catches 2 and the 3rd hits him in the face. His tolerance is 2 books. His need to keep up requires that he is able to liberate the metabolic waste that is quickly collecting in the muscles, much of which is in the form of lactate, being produced as a result of carbohydrate metabolism. Some of this lactate can be shuttled into the bloodstream and relocated to quiet areas of the body or ventilated through respiration in the form of CO2. With training, Miguel can teach his body to stock more books on the shelf per minute.

Much of the research that has gone into sustained intense endurance performance can be traced back to the Ironman Triathlon. For so many years it seemed to be an impossible metabolic challenge to swim 2.4 miles in the ocean, jump on a road bike for an intense 112 miles ride in under 5 hours, followed by a marathon run under 2:45! Clearly, this task was not conducted while burning fat. Clearly, there was not enough energy available from carbohydrate to support an 8 to 12-hour hammer fest! Something else was going on and all reason points to the assistance that

89

lactate plays in the energetic performance cycle. I believe that long hours with very specific interval profiles in training while on the bike is the magic sauce. So the big bump that lactate can provide for long-distance challenges is nothing to scoff at. Especially when your hope is to win!

While developing a training plan, it is important that you consider the demands of the type of event you hope to compete in. If your target event is a shorter distance, lactate tolerance is a dominant consideration. Because the training duration is shorter and more intense, there is far less time to clear the lactate from the working muscles. Since the time under stress is shorter, conserving energy is less important. If you are planning to race long (beyond 90 minutes) there needs to be a shift in your approach to training. In this case, your hope is to effectively convert the lactate back into a usable fuel source to supplement your carbohydrate stores. The path to maximizing potential in each of these regards is distinct. The level of training intensity and duration dictates the adaptive response.

I have worked with so many top-level athletes that spend way too much time in the “pain cave”. Being uncomfortable is what they believe to be normal or a badge of honor. Certainly, there is a time to be challenged, which of course leads to varying degrees of discomfort and even downright pain. If it becomes a daily theme, the potential to control specific adaptations will be lost and all the hard work counterproductive. The bitter pill for most athletes is to set ego aside and have faith in the process. Running along at an easy conversational pace has often been referred to as “junk miles”. Certainly, if this is all you do, odds are you’ll not see the progress you seek. However, if you adopt a “hammerhead mentality,” always pushing hard, you’ll still run into disappointment.

Aside from how we train, who we are (our genetic predisposition) plays the most influential role. Some of us tend to respond at a quicker rate than others, even while taking on the same workloads. In some cases, you may see little progress because your body type is resistant and just not built for the work you’re doing. This is in large part why doing the workouts your buddy is doing may not be the smartest approach.

90

The musculature we carry around with us is first influenced by our parents. Genetics plays a dominant role in our athletic selection. Those born with a greater percentage of fast-twitch muscle fibers will intuitively prefer shorter high intensity and more explosive sports. These muscle fibers are dense, less porous, and rely heavily on glycogen as its preferred fuel. Because oxygen does not pass as easily through this environment due in part to dense muscle and limited capillary density, there is a reliance on anaerobic metabolism.

On the flip side, when endurance is the end game, those who are blessed with a high percentage of slow-twitch fibers are highly aerobic and capable of amazing stamina for long events. With slow-twitch bodies, the principal energy source being fat is in seemingly infinite supply. It’s no wonder that someone predisposed to either of these genetic profiles would naturally select the sport that best suits their make up.

Those of us who seem confused regarding which path to follow are not without options. For us, there is training. We may not be capable of muscle fiber type conversion, but we are able to bend our collective fibers to our will. To begin with, as a species, we all hold some percentage of each fiber type. We even have what I like to refer to as an “intermediary” fiber type which incidentally, is a subsidy of our fast-twitch makeup. These fibers tend to emulate the demands set upon them and this is where we are able to gain the type of adaptations needed to meet the challenges we set out to conquer. All of which takes time.

The more predisposed you are to one fiber type the longer it will take to emulate the benefits of the apposing fiber types.

Muscle fiber types

Slow twitch - ST1

Fast twitch - FT IIA

Fast twitch - FT IIB

Slow oxidative

Fast oxidative glycolytic

Glycolytic

Resistant to fatigue

Relatively resistant to fatigue

Low resistance to fatigue

Fueled primarily by fat

Fueled by fat and glycogen

Fueled primarily by glycogen

Red color

(myoglobin/capillaries)

White color

(less myoglobin/capillaries)

91

Science has yet to be able to conclude whether fast-twitch fibers can morph into slow-twitch. Most of the adaptations through training occur within the ability to produce force or resistance to fatigue via support from the FT-I to II assistance or vice versa. You might be asking why I took you down this physiological rabbit hole? What might this all have to do with Lactate Tolerance or conversion?

Making a long story short, the way your body responds to training is specific to the time spent, the intensity applied, and the place in which you began physically. You will be hard-pressed to find good results by following a workout your friend does unless of course, you are identical twins. It is not unusual for one of my coached athletes to question my motives when I provide workouts that seem contrary to what their friends are doing. This not only has to do with the intensity or duration of a workout; it also has much to do with the ability to recover. Some athletes need more time to recover between workouts, others grow stale if they recover too long. This becomes an important consideration when developing a taper strategy.

This is why I feel it’s so important to set perception aside, at least for the short term, as you adjust your thinking and recalibrate your perception to your new-found realities. It becomes apparent very quickly from a mechanical perspective, how misleading your perception can be. It’s far more perplexing to rely on the perception of effort or which energy system is actually in play. This is why data collection is so important. If you were to try and remember what it felt like to run 10 miles at a hard effort, your memory will not reveal precisely what took place: how long were you able to hold a specific intensity, when did you feel the need to throttle back your pace, and what expense was behind these sensations? Data collection will serve as a precise snapshot of all of the details that took place and from this catalog of details, you can begin to develop a better picture of the ensuing adaptations that are the result of your efforts. This is my day job. I have clients from around the world that I may never meet, that provide me with results to the training I prescribe for them. They do the work; I see the outcomes of their efforts. One workout sets a standard, concurrent workouts over the same distances and expense

92

teach us what is realistic and what is not. How much more could you have pushed and have benefited? Where might be the breakpoint in the workload? These are details that are born from historical data collection and these history lessons are critical in developing a keen understanding of an individual’s unique responses to work.

It all comes back to lactate production and ones ability to contend effectively with this ensuing accumulation. Lactate accumulation left unchecked is the governor to effort. There is no standard approach to developing the ability to cause lactate to become an ally vs. foe. Of course, there are some steadfast considerations. We know that if too much lactate is left resident in the muscle it becomes problematic. We know that everyone has a theoretical sweet spot when it comes to dealing with lactate. We assume that a certain level of lactate in the blood-stream results in what is coined “lactate threshold,” beyond this point performance is surely compromised. We are all unique creatures, some of us inherently do a better job with this lactate accumulation than others. We can use these clinical analyses as markers, but they alone are not definitive in the potential outcome.

One of my dear friends, the creator of the worldwide indoor cycling phenomena known as Spinning, had a profound ability to perform at amazing intensity hours and hours after leaving what we determined as his anaerobic threshold. The World Wide Spinning Program evolved from his preparation for the Race Across America Cycling Challenge. During his training, his wife became pregnant and did not want him away in the middle of the night, as was common for his midnight to morning bike training sessions. To remedy this conflict, he fashioned a Monarch stationary bike to train on indoors. From all of his hours spent training he developed an incredible capacity to access energy from lactate. We concluded that in no way was he able to access fat as a usable energy source, nor was he able to rely on the carbohydrate stores in his body for an excess of 12 hours of training. Yet, there he was, capable and working at an intensity that baffled some of the clinicians that tested him. It occurred to me that there was only one plausible explanation. He was manufacturing enough usable energy through lactate conversion to

93

support his efforts.

Clearly, some athletes have the capacity to do an amazing job with energy conversion. Either through hereditary or through the type of training they’ve done, their bodies allow them to access supplemental energy gifted to them via the Cori cycle (the process in which lactate is converted to glucose). This glucose is ultimately pushed into the working muscles as glycogen. While seemingly aerobic, the athlete may in fact be running under the false assumption that fat is the energy path that is supporting the work. Mind you this is a wonderful gift; this is certainly an outcome that all endurance athletes should aspire to achieve. However, it’s important to identify the mechanisms (intensity, duration, and volume) that are productive rather than destructive.

As indicated earlier, you need to establish intent. Someone that races in events that take an hour or less to complete is not as concerned with energy conversion. Even if the intensity is pushing you 100% into your carbohydrate stores, regardless of caloric expense, you won’t run out of energy. The new problems result from the excessive production of lactate and the inability to clear it from the working muscles fast enough. What happens then is a case of lactic acidosis, your muscles become toxic and ultimately dysfunctional as a result. Under these circumstances, tolerance is far more important than conversion of energy. You need to train your body to clear the ensuing lactate production as quickly as possible to maintain motor function.

This is where things get interesting. The way we move lactate out of the working muscles depends on two very important processes. The most obvious is simply to slow down. I assume this is not what you want to hear. The other way is to develop the relative systems in which lactate clears from the working muscles. To do this, you need to train specific to task. Lactate is moved out of the working muscles via what is termed Monocarboxylate transporters, which are membrane proteins acting as carriers for lactate, pyruvate, and ketone bodies. Yeah, I know it’s a mouthful. The abbreviated term is MCT, in humans, there are a handful of these MCT’s that serve different functions. MCT1 and MCT4 are a

94

couple that play specific roles relative to exercise and mitigating lactate acidosis. The MCT1 transporters are active among the slow-twitch muscle fibers when the intensity of exercise is sustainable. They help to shuttle the ensuing lactate to other regions of the body where ultimately a portion of this lactate is converted to glucose and served up to working muscles as supplemental energy. The operative term is SLOW. The process of moving lactate into the circulatory system and further into quiet regions of the body and finally back to the liver for conversion to glucose takes time. The rate of conversion is highly dependent upon your pace. Logically, if your rate of work generates lactate quicker than your ability to clear it, it will take much longer. For long-distance athletes, regressing to a pace that reduces the heart rate well enough, allows the conversion process a chance to catch up. I like to refer to this process as a metabolic rebate. Converting a percentage of lactate back into a supplemental fuel source provides sustainability. MCT1 transporters are virtually nonexistent in fast-twitch fibers. As you may recall, slow- twitch fibers are where endurance resides and fat which is in abundance is carbohydrate sparring. Fast-twitch fibers are where power resides within the muscle structure and carbohydrate is the principal energy source. If you are burning carbs at a high rate the result is lactate production.

If your goal is to go long, your dominant contractile forces will come from slow-twitch fibers. Training in a range between 60-80% of max effort promotes the proliferation of MCT1 transporters. Thus, you develop optimal clearance and conversion of lactate. Research suggests the window of opportunity is within the first 6 weeks of specificity training, meaning, if you set out to train for a long event, your focus should be primarily aerobic.

In the coming chapter on Flow training, the cyclical approach to training provides the desired outcome without having to be a scientist! The same holds true for high-intensity training bouts with the exception being that when the intensity is high, visiting 75-95% effort the MCT4 transporter goes to work to disperse lactate from the soon to be toxic muscles quickly. No energy rebate required or expected, things are happening too fast. MCT4 transporters only reside in fast-twitch fibers. Given that

95

the function of FT fibers is to develop power and sprint speed, this only makes sense. The good news is that specificity trainings, such as offered in my Hyrox flow cycles are well suited in developing the ability to clear lactate quickly so that you can continue working at sustained intensity.

96

97

the Icons

Years ago, when I was in the health club biz, we were always looking for new ways to entertain our members. It was important to stay abreast of the new fads and there were many. Group exercise was and still is a very important component of a successful club. One of the most popular group-x class was Spinning. If you have never taken a Spinning class and are a member of a health club, you must be living under a rock! Spinning in the early `90s quickly became a fitness phenomenon. The creator, Johnny Goldberg, aka “Johnny G” introduced his class to the world. I believe that without his influence, it would have been impossible to make the impact that training on a stationary bike holds even to this very day.

I first saw Johnny orchestrate a Spinning class in an expo during an IHRSA convention. I believe it was the very first time it was presented. Try to imagine crowds of fitness professionals and club owners pushing and shoving to get closer to the action. Johnny rode that “Spinning Bike” like a world-class violinist would belt out a concerto! He spoke inspirational words into his headset in perfectly flawless rhythm to his keenly orchestrated music. In a word, it was exciting to behold. Coming from a triathlon and cycling background, the term spinning was not foreign to me. It is a common term used to describe the act of high cadence on the bike. Standing next to me was Johnny’s partner, John Baudhuin, who ran the business affairs and ultimately became the CEO of the parent company Madd Dog Athletics. I asked him what they were selling the bikes for as I was very interested in introducing this program into my club. He told me that aside from the bikes, there was an annual per bike franchise fee of $100 and in order to use the brand “Spinning”, each instructor must be certified by them to the tune of $450.

98

I was not even remotely prepared to pay a franchise fee or be told I could not refer to the class as Spinning. I explained to him that every reasonably experienced cyclist uses the term and I did not need anyone to teach me how to play music and ride a stationary bike! His response was that if I were to try and breach their intellectual property, their lawyers would be at my door before the first class ended. These IHRSA conventions are generally bi-coastal and occur twice a year (back in the 90s at least). Sure enough, the very next convention, Johnny was at it again and the program was hands down the hottest thing in fitness. So much so that there were easily 6 different vendors at this very next convention pitching their version of indoor cycling. Baudhuin’s response was to hire a team of lawyers and as promised to squash any attempts at patten or intellectual property infringement. His defense was so aggressive it was talked about on the evening news they were spending hundreds of thousands of dollars to keep international club owners honest. So, you may be wondering, what all this has to do with the context of this book?

Here it is… Johnny had created a series of icons to represent various moves on the bike, some of which were even heart rate based. In his Spinning instructor certification class, he shared the symbology as a means to choreograph a Spinning “Journey” to music. The symbolism was simplistic, easy to follow and it served as the road map to plan each virtual journey on the bike. It was genius. It was what all of the imitators were missing.

It was not about the bike or how well built or pretty the model they used was. It was how through this choreography, pretty much any novice instructor could conduct a journey on the bike orchestrated to music that caused you to intuitively identify with the virtual terrain you were riding

99

over.

I became a certified instructor early on and took countless classes from the master at the original Spinning headquarters in Culver City, California. A very cramped, concrete-floored shop that held about 50 Spinning bikes. All the bikes were positioned so that an audio cord suspended from the ceiling would allow you to have Johnny pipe his words and music directly into your head. It was as close to a religious experience you would ever feel while exercising feverishly for 40 minutes. I brought this very audio experience into my club at great expense I might add. It was worth every dime!

Taking what I learned from Johnny, my classes were booked solid every day. We had to create a sign-up list that people would come in several hours early to get onto. Truth be told, I taught a pretty solid class and was infatuated with the entire “happening”. We went so far as to bring musicians in to provide live music for extended classes, having a flamenco guitarist and someone playing conga drums for 6 hours as we poured sweat and hammered away on the bikes to the sound of drum and guitar.

The reason I share this seemingly unrelated story is that for me one of the takeaways was how effectively the symbolism created a journey. In my first book, I launched my own symbols derived from the various components of training, as shown below. I hoped that through this symbology, I could write a training plan that was extremely easy to follow while being incredibly effective. Here I am now, nearly a decade later, and countless athletes that have purchased My Best Race reach out to me to share their success stories how they had managed to run faster and more efficiently than ever before.

Since the initial offering, there have been several spin-offs of these icons that I still use to this day in other training plans. I feel the icons depicted here, are the most crucial components of training and do not require much more than they already portray.

100

This icon represents “The Time Trail” a powerful method of checking your progress. All of what you do is “Training” hopeful of a positive adaptation. In the early stages of training, I like to perform a steady-state aerobic trial with a focus on keeping the heart rate guarded as closely as possible to a target AeT heart rate. It is also important to keep your cadence on point as well. After a few weeks of consistent training, you’ll want to repeat the trial under the same circumstances as closely as possible. If everything goes as planned, you should see a very noticeable improvement in the time it takes you to cover the distance. Early-stage trials should be done between a mile or 5k. Because it is a trial, in this case, the response you see is very indicative of your metabolic response and your running efficiency.

Time trials can be done in several ways, as a steady-state effort, either aerobic or anaerobic, or how you intend to approach a race to see if your strategy holds water. I like to sprinkle these trials into training every few weeks under various conditions. I will commonly use these trials to determine if it’s reasonable to credit your aerobic or anaerobic potential in future training bouts in the absence of the ability to perform a follow up clinical analysis.

The next icon represents an “Aerobic effort.” As has been indicated, absent a clinical assessment, simply subtract your age from 180 and you will arrive at a conservative, albeit effective, aerobic heart rate. Aerobic training is hands down the most underrated and poorly approached element of a runner’s training regimen. So many athletes that run “old school” draw conclusions regarding what they perceive as aerobic vs. what in fact is actually aerobic. My favorite retort from these old schoolers is, “I know my body!” What they

101

are really trying to say is they know what historically happens if they push too hard or they intuitively start shutting down the run when they begin to feel a bit too taxed. Most runners that train this way tend to hover right at the metabolic turn point. The energy is being drawn primarily from carbohydrate, but perceptively it feels like a comfortable pace.

Of course, as long as the time or distance is within the athlete’s ability to support the effort energetically. These are the guys who, once you slow them down to what actually is an aerobic pace feel well undertrained. What they do not realize is that the benefits earned aerobically are not rewarded if the pace is even at the low end of anaerobic intensity. Aerobic efforts increase both the size and number of mitochondria, this is the storehouse of fat-burning enzymes. Aerobic training also increases capillary density which is the end product of your cardiovascular delivery system. This increase in capillaries allows for more blood volume. As a result, you gain more red blood cells, which are the transporter of myoglobin, an iron-containing protein that carries oxygen to the working muscles used in cellular respiration to produce energy. Those that trust the process and are patient will begin to realize performance improvements that the middle of the road effort never provided.

“Cadence” is a new edition to the original set. I feel that there needs to be a dedicated time to focus on “tuning” gait frequency in that as most athletes begin reaching for speed, errors in frequency generally lead to injury, more effort, and less result. As you’ll see in the coming examples, early stages of training will bring you back to this lesson often. I feel that there is never a bad time to revisit fundamentals. When you see this icon, your focus should be held exclusively to ground contact and timing. It’s a time to ensure that you are placing your foot onto the ground in precise order scheduled to precisely 180 steps per minute. You should not be concerned with heart rate as this is a mechanical skill drill. To be clear, cadence drills are not punishment! As the old saying

102

goes, you need to learn to walk before you learn to run! We have taught ourselves to run at the step frequency we run at now, we can also learn to change it. The number one complaint I hear from novice runners who try to hold an aerobic heart rate and adhere to a quicker cadence is that it seems impossible. Heart rate soars when trying to increase cadence! You cannot burn the candle at both ends! Focus on adopting cadence BEFORE trying to hold an aerobic pace.

This icon is also new even though the concept of “Motor Skill Development” is taken from the original set. You’ll find it often follows Cadence. The difference is that with motor skill development drills your focus is on the creation of speed minus error. Allow me to take you through a “virtual set” to try and effectively paint the picture of how to conduct these drills properly. Over the many years of teaching this drill, I have found that it is the learning curve can get a little blurred and making a mistake here is an utter waste of your time and the results will never manifest from doing them wrong. On the flip side, when you get to better understand and approach these drills as I explain, they are without question, the most powerful asset in your training.

I suggest you use the cadence drills as your warm-up. Again, I will set this up in the flow cycles and if you follow the sequences properly all of the elements will fall into place very neatly. Once you have been adequately warmed up, begin working towards speed. I am looking for your “peak velocity”. To be clear, this is the point where you are running as fast as you are capable of. There are strict rules to follow along this path. If anywhere along your attempt to achieve speed, you identify a flaw in your mechanics, you MUST back off, reset, and make another attempt. The flaws I am speaking of are: overstriding, increased or decreased stride frequency, heel striking, or faulty arm swing. Under these restraints, you will become quite frustrated with your inability to generate any reasonable speed.

103

Through the years I have conducted these drills during my running clinics, I would say that maybe one out of ten athletes will conduct these drills properly. The desire to create speed generally overrides the discipline to back off, knowing that you are cheating! As a kid in school during typing class, I was the kid who kept glancing at the keys, guess what? I never learned to type. Motor Skill Drills are problem solvers, as you focus on doing things correctly, each time you repeat, you’ll get a bit more efficient. The more efficient you become, the fewer errors you make, the faster you will become. As you become a better student of this drill, you will become faster before you make mistakes and everyone, given the amount of speed they generate, will make a mistake.

I rarely ask an athlete to spend more than 45 minutes on this and that includes warm-up and recovery. If you keep pushing as the wheels are falling off the bus, I promise that one day it will end badly, if it already hasn’t. Why do you think that nearly everyone hates track workouts? It’s because there is never any consideration for the way you move; the focus is always about beating the stopwatch. Unguarded high-intensity training leads to incredible soreness if not injuries.

When you get to this level of ability, you need to start using heart rate as a governor to control fatigue between intervals. In most cases, depending on age or fitness, I find that about 120 bpm is a good governor. When your heart rate falls to this point, you should be ready for another interval. Never go into these drills with a number of intervals in mind. You can decide on a specific time commitment, I can tell you that nearly all of the clients I work with in person learn to run faster and create greater sustainable speed in great part due to the fact that I will not allow bad running on the track! I am famous for saying, “You can’t win if you run like shit!”

This icon I feel is the meat and potatoes of this entire book. The “Anaerobic” icon represents the most mysterious component of training and quite possibly the most

104

important weapon in your arsenal. As I have shared in the chapter on heart rate, how you approach this flood gate can turn you into a winner or loser. In the context of this icon, when it’s shown in a flow cycle, the intent is to approach your anaerobic threshold carefully.

It bears repeating that in the absence of a clinical assessment, a male should subtract his age from 180 and add 10 bpm. For many, this will place you just over the threshold. Unfortunately, this sensation is not like a light switch, when you get there the lights don’t go out. It may not appear to be as taxing as you assume being anaerobic should feel. There is, however, room for creative license here, especially since during a flow cycle you will be encouraged to retreat when necessary. What this icon does not represent is an untenable intensity that will shut you down if exposed for too long. It has been my experience through testing so many athletes that when the level of intensity encroaches upon threshold, some athletes are incapable of continuing, even under the slightest influence of anaerobic metabolism. Others thrive in this toxic environment. If we reflect back on the respiratory exchange table, it will help you to better understand the concept of “anaerobic.”

I have color-coded the “RER” to shine a light on what could easily be construed as an “Anaerobic effort.”

RER

Kcal L-102

%Carbohydrates

%Fat

0.71

4.69

0

100

0.75

4.74

15.6

84.4

0.80

4.80

33.4

66.6

0.85

4.86

50.7

49.3

0.90

4.92

67.5

32.5

0.95

4.99

84.0

16.0

1.00

5.05

100

0

Beginning at .90 as shown on the chart, 32.5% of the energy is drawn from fat and 67.5% is coming from carbohydrates. This level of intensity is leaning into carbs dominantly, but the leak is not so significant that the work could not be supported for efforts any greater than 2 hours. Other

105

factors weigh on this prediction, such as body weight (the heavier you are the greater relative caloric expense). Unfortunately, being larger of stature doesn’t give you an appreciably larger fuel tank to hold carbs. At this juncture, are you anaerobic? I would argue that since the lion share of the energy is drawn from carbs, yes. The true turn point would have to be identified as when all of the energy is being drawn from carbohydrates (1.0). However, it doesn’t stop here. When some athletes get to the point of 100% carb utilization, they are apparently comfortable and able to continue well past this point. They don’t become something other than anaerobic; they are just more tolerant. Being tolerant does not necessarily give you a blank energy check. I’ve found that when you dig into the history of athletes that seem unusually capable above threshold, they tend to train at high intensities for short durations.

There is potential that through this style of training, aside from becoming more tolerant to the toxic environment that excessive lactate creates, they are also able to convert a good bit of this lactate to glucose in the liver. By doing so, earning supplemental energy to make up for the metabolic inefficiency. It is for this reason that anaerobic training is so interesting. It is a slippery slope to tread if you don’t approach it properly. The interpretation of effort and can be very misleading. I’m sure that right about now you are wondering what heart rate produces these varying levels of energy assignments. Only a test can tell. Short of that, we need to operate perceptively. I can tell you that the range of heart rate from the point of being classified as anaerobic to max heart rate can vary a great deal. For some, it may be as low as 60% or as much as 90% heart rate.

For example, if your max heart rate is 190 bpm, 60% is 114 bpm and 90% is 171 bpm, that’s 57 bpm of wiggle room. Even if the window was less than half of this difference, the training result within 28 bpm is significant. This is in great part why I feel so strongly about the “Flow” concept, as will be revealed in the coming chapters.

Earlier I had shed some light on “Terrain”, what I didn’t do was discuss the fact that in most cases, climbing will push your heart rate up and limit your control over the cost

106

of work. In so, we need to consider the consequence of lactate production i.e., going anaerobic in the hills. Mountain and hill-climbing represent environmental influence over your effort. If you set out to climb to the top of a hill, it may take you longer than you planned at a heart rate that seems completely out of control. This is a reality that requires grave consideration. Pushing your pace over flat terrain leaves the control of intensity up to you, where climbing does not. In obstacle racing, it is almost a guarantee there will be climbing, and many events are at altitude.

The VO2max icon, as the term suggests, is an intense effort. In this case, in truth, you should not be seeing a maximum effort, your efforts should be more like 90%. Short in duration, intended for the very purpose of taxing your heart and lungs. Think of this effort much like a three-rep max in weightlifting. So heavy that your body cannot muster the strength to give you that 4th repetition and requires significant rest between sets. In the flow cycles, this effort plays an important role and even more so when training for shorter duration races.

High-intensity efforts are how you keep your fitness in check. Your heart is basically composed of four chambers, two atrium’s (the upper chambers) that receive blood and two ventricles (lower chambers) that deliver blood to the working body. These chambers are further divided by left and right sides or chambers of the heart. The left ventricle is responsible for meeting the demands of blood, oxygen, and nutrients with each forceful contraction, termed the ejection fraction. The amount of blood put out by the left ventricle in one contraction is called the stroke volume. The stroke volume and heart rate determine the total sum or, the cardiac output.

The more blood the heart can serve per contraction, the less often it needs to contract. In great part, this is where a high VO2max comes in handy. Because the heart is really no more than a pump and the contractile force of the heart responds to training, much like weight training to develop skeletal muscle. You can see why including these types of high-intensity efforts are so important to the big picture.

107

As was the case described with the Hill/Anaerobic icon, as you might have guessed, this icon, VO2max-Hill, relates to high intensity climbs generally of shorter duration and grade inclines of 15% or greater. As you’ll see in the flow section, this work will challenge the power in your hips and quads. Wield these efforts carefully.

Last but not least is the Recovery icon. In the past, this icon did not appear in the flow cycles because the icons depicted in the cycles generally represented work. Now, this icon appears in many of the cycles and represents an “active respite” from the action. They will commonly appear behind an intense interval. In most cases, bringing your heart rate down to 120 bpm is the intent. For some this may be a bit high and you may not be prepared to get back to work. I suggest you use your own perceptive judgment. I will warn you not to cut the recovery short.

In programs I’ve written in the past when you see this icon, which looks like a pause button, you do just that. It commonly suggests you take a day off. However, there is much to be said regarding the value of active recovery. Active recovery traditionally might be going for a leisurely hike, swim, or bike ride. All of which is low-grade exercise to help keep the circulatory system moving out waste and keeping the muscles and connective tissue from getting tight. In my mind, doing nothing at all would be reserved for injury or illness. Active rest can be almost any type of activity but best not more of what caused you to require rest in the first place.

Having said that, we all tend to respond to training in our own way. I personally do better in training when I have more frequent rest days. Some of my clients will climb the walls if I give them more than one day off per week. The more stressful the exercise bout the more reasonable it is to fol-low with some recovery. As you begin to adapt to greater volume, you may feel that taking a rest day isn’t required. I do know some very top-flight athletes who do not take any days off on purpose. I do not feel this is a pru-

108

dent approach to training regardless of how bulletproof one might feel they are. What’s critical to keep in mind is:

You don’t improve while you work, you improve while you rest!

Lining up the group to teach fundamentals of proper Running Mechanics.

109

110

The Flow

Training the dark side

Up until now, I have shared a lot of information about the energy system, the benefits of being aerobic, and the benefits/pitfalls of anaerobic efforts. I also spoke a ton about the importance of proper running mechanics. The flow cycles that will follow, represent effort vs. time and distance. I think its important to note how you approach these efforts, for the sake of a better understanding, we’ll call this “Application.” Your Application can be anything, running, cycling, swimming, indoor training, competition on a Ski Erg or a rower, or whatever device suits your challenge. Let me reiterate once again that the underlying driver in all of these “Applications” is your effort. Building a cardiovascular system to drive the tools or your body is what flow training is all about.

My mission, which began nearly 5 years ago, was to write about “The Dark Side” with the principal intent being Obstacle Course Racing. Much has changed since then. Long after this project began, Hyrox entered the scene, which is a circuit-based functional fitness challenge. My audience fell in love with this entertaining competition. I tested my theories on this sport and even CrossFit and the results were astounding! The end game in all of this is to win the battle with fatigue and whatever mechanism that creates it. Running so happens to be a base requirement in most all of these challenges. Flow training is a highly effective, non-traditional approach to your battle with fatigue, plain and simple. Once you’ve grasped the concept all that’s left is the organization of work.

When organizing training for competition, the staple approach has long been periodization. This is where work is assembled over time in training

111

blocks; Micro - Meso - Macro. A Micro block may represent a week, a Meso a month, and a Macro quarter annual. In some instances, these blocks can be carried out over several years.

For those unfamiliar with the term, periodization is nothing more than a means to organize training intensity vs. volume over a period of time, leading to a peak for competition. The concept was introduced by Eastern Bloc countries (namely the U.S.S.R.) to the West from their sports science experts. The methodology was credited with seemingly unbeatable success at the Olympics and the athletic world stage.

“Do the one thing and then do the next thing”… This is how periodization training was born, more specifically “linear periodization”.

One of the principal founders of this ideology was Romanian born Dr. Tudor Bompa born December 23 1932. His most prominent book, Periodization: Theory and Methodology of Training, has been voted a best seller, and Best Sports Science Book of 2018.

112

Bompa trained several Olympic and World Champion medal winners. He trained Mihaela Peneș a Romanian Javelin thrower between 1963–1964. At 17 years of age, Mihaela became the Olympic champion at the 1964 Tokyo Summer Olympics with a 60.54-meter throw in the first attempt. He also trained Canadian sprinter Ben Johnson who won the gold medal in the 100-meter sprint setting a world record of 9.79 seconds at the 1988 Seoul Olympics. Bompa immigrated to Toronto Canada with his wife late in his career. I believe that Bompa single-handedly represents the leak in the training secrets to the West that the Eastern Bloc countries coveted for so many years. I had the opportunity to meet Dr. Bompa in Los Angeles in 2005 as a partner at the time hosted a visit to basically pick his brain. He was (is) a delightful guy with a wealth of history and knowledge. What he taught and what I am sure he would defend to the death, is the efficacy of his periodization model.

Another world-renowned running coach was Arthur Lydiard (July 1913 - December 2004) from New Zealand. Lydiard, lauded as one of the most outstanding athletics coaches of all time, is credited with popularizing the sport of running. His training methods were also based on periodization and building a strong endurance base. To this day the Lydiard Foundation is actively promoting the contentions of “Linear Periodization.” This method of program design for endurance athletes was formulated around the importance of dedicating several weeks of training exclusively at low intensity, high volume training. Lydiard was famous for his mantra, “The bigger the base, the higher the peak.”

These early pioneers deserve undying gratitude for setting the stage for further enhancements in the world of sports performance. Having said that, they operated in a completely different world than the one we live in today. Sports Science has brought us so far and we have benefited leaps and bounds in understanding how the human species responds to training stimulus. Training as an athlete in the days of Bompa and Lydiard is a far stretch from the technology and advancements that an average housewife has access to today.

113

We are still trying to gain a more precise understanding of how to cause the body to adapt to the physical demands we place on it. These early pioneers were tiptoeing into deep water trying to determine metabolic responses to training. A fundamental truth that Lydiard wielded as his primary tool was the belief that low-intensity training produced better endurance.

I have a saying ‘train, don’t strain.’ The Americans have the saying ‘no pain, no gain’ and that’s why they have no distance running champions. They get down to the track with a stopwatch and flog their guts out thinking that it’ll make them a champion, but they’ll never make a champion that way. ~ Arthur Lydiard

He intuitively realized that endurance alone was not enough to win races. So once his base development block was satisfied, he summarily orchestrated shorter training blocks with progressive intensity. This is where the term “Linear” resulted. Because of the step fashion approach

114

in his periodized scheme. The hope was that the transition time between stimulating one energy system to the next would not completely erase the benefits earned in the earlier phase of base development. The risk was contrary, not allowing enough training time to develop peak speed leading to competition.

Developing the energy system to serve the needs of an athlete trained this way is analogous to a tug of war. If one side pulls longer and harder, they get the lion’s share of the rope. If they give up too soon, the opposing side gains the win. This is the predominant flaw realized by many of the most respected coaches of today. The simple logic being that, if base development was so important that several weeks were dedicated to its benefit, why would it be worth dispatching these benefits in a few short weeks by changing gears to the polar opposite stimulus?

The result of this realization is a modified approach to the organization of training known as “Non-Linear Periodization.” In a non-linear periodized model all of the pertinent ingredients of a training plan are infused at varying degrees throughout the training cycles in hopes that nothing is left undone. This approach is one that I had long followed and adopted for my clients with great success. Still, it comes down to how the cook prepares the meal. A little too much heat, you burn the food, a little too much spice…you get the idea.

There is no argument that low-intensity training produces aerobic benefits. It is also quite clear that in order to produce speed, you must visit speed. The same holds true for power endurance and skillsets. As I eluded earlier, the magic is in the recipe - what to add, when, how much, and for how long. All of the pitfalls and successes are issued from having the proper formula. They say a good plan today is better than a perfect plan tomorrow. I agree. I think there have been a lot of good plans to date and I don’t think there is a perfect plan. There may be several seemingly perfect races and training bouts, but it’s unlikely that every workout and every race will result in perfection.

In full disclosure, I personally wrestled with this training mystery demon

115

for years as I set out to write this f-n book! I knew what I intended to sell you and I knew that what I had worked so long trying to better understand, had merit. Beyond merit, I’m convinced that what I am about to share with you is a method of training that is not only logical, it’s easier to follow, intuitive, and more effective than any training paradigm I have ever seen come before.

The concept is so logical it is hard to believe I had never seen anything like it before! This entire book was set up for you to understand that each person’s training response is unique to their physical and mental makeup. The science is there for us to help guide our process, but it cannot define our process. As I had shared early on, some athletes are incredibly tolerant of the acidic nature of high lactic acidosis* and some are hypersensitive to its exposure.

Forgive me for the moronic analogy, but “diving into the deep end of the pool over and over does not necessarily turn you into a swimmer!” Hiding from the onset of ensuing lactate is no solution either.

The 25 plus years of assessing metabolic responses from athletes of all calibers and multitudes of sports, has shown me that we can bend the energy systems to support our challenges, be they high-intensity short-duration events or long and enduring challenges. I can take what I learned from these assessments and advise a client. However, when the gun goes off and the race begins, all bets are off and a great majority of these athletes tend to fall into their intuitive pace. They are not going to race in a segmented fashion. They are going to surge when it feels good to them, back off when it doesn’t, and hope the outcome is favorable. This is why many times pre-race, an athlete says something like, “I hope...” What they are trying to say is, “I have no f-n idea what’s going to happen. I trained for this, yet racing is never like training.”

It occurred to me that athletes need to train as they intend to race. I do not mean they should always train hard or with 100% effort. I am suggesting they develop a relationship with the energy system in its entirety, as opposed to thinking of it as different categories or

116

departments. I believe this line of thinking, to segregate aspects of the energy system, leads to less understanding and more confusion.

We have an energy system that has the capacity to serve the demands that we place upon it. I believe the struggle results from when we separate the attributes we are designed with. Look at what I am saying in another way, we have readily identified, that to meet our nutritional needs, our bodies require carbohydrates, proteins, and fats. As we feed, we don’t approach our energy demands so that we only consume carbs on Monday, fats on Tuesday, and protein on Wednesday. We intuitively meld these substrates into our daily meals EVERY DAY! Taking this comparison a step further, those who tend to mess with substrate consumption, for example, omitting fats or carbs, tend to run into nutritional imbalance. This is energy folks! The energy we consume so that we are able to perform work. As we perform workouts, we need to understand how intensity influences our energy stores. I have explained in great detail how this all works earlier in this book. Taking it to a metaphysical level, everything in nature is cyclical. We do not live in a linear existence. There is always a calm before a storm, an ebb and a flow, and in Eastern philosophy, a Yin and a Yang (hard and soft). These circumstances are part of a whole NOT segregated elements. Always pushing hard does not ultimately lead to betterment, nor does taking things easy. Our bodies naturally respond to flux. We breathe in and we breathe out; our bodily functions are “circulatory”.

I am a fan of Bruce Lee. When he first became famous as Kato in “The Green Hornet” everyone was mesmerized by his athletic prowess. Bruce was a master of “flow concepts”. Few people are aware that he had set many Guinness Book World Records for numerous incredible feats. Keep in mind, he was 5’8” and 130 lbs. However, he possessed incredible power and speed. For example, Bruce Lee is the only human to break a 100 lb sandbag with a side kick.

He could punch 9 times in one second with the power of 350 pounds, the same as boxing champion Muhammad Ali. With his signature “Skip side kick” he sent a 200-pound guy flying over 60 feet away! According to the

117

available data, Bruce could do 1500 push-ups, 400 on one hand, 200 on two fingers, and 100 on one thumb!

To put these facts into context with this writing, I offer you a few of his famous quotes:

“You must be shapeless, formless, like water. When you pour water in a cup, it becomes the cup. When you pour water in a bottle, it becomes the bottle. When you pour water in a teapot, it becomes the teapot. Water can drip and it can crash. Become like water my friend.”

“All fixed set patterns are incapable of adaptability or pliability. The truth is outside of all fixed patterns.”

“One should be in harmony with, not in opposition to, the strength and force of the opposition. This means that one should do nothing that is not natural or spontaneous; the important thing is not to strain in any way.”

For so many years, I’ve written programs for athletes where the decisions are made as to when and how much time should be spent exclusively aerobic or anaerobic. I’ve come to realize this is not only inefficient, but it is also unrealistic. As I’ve said many times, change is hard! There will be those that will staunchly hold on to what is readily accepted as “the way” to do things, unwilling to risk change. I am not even going to suggest that there is never a time when the body responds well to a steady-state effort of either low or high intensity. What I am going to strongly defend is that if an athlete were to approach the bulk of his or her training as I am about to reveal, success will come sooner, more often, and the body will be in a commonly more fit state of readiness.

Trust me when I tell you that I have labored long and hard over this hypothesis. During one of my weekend OCR Run Clinics, after testing a few dozen athletes, as is customary, I brought the group together to review findings. I presented the Flow for the first time. I was a bit nervous that these people would think I was crazy. I decided “damn the

118

torpedoes” I am just going to ram it home and see how they take it. With my whiteboard and dry erase pen in hand, I quietly began drawing a large infinity symbol. Without a word, I simply retraced my symbol over and over, the size of the entire 4-foot area. I stopped, waited, and then asked, “What do you see?”

Keep in mind, these athletes were prepared for and enthusiastically awaiting a bunch of physiology speak. Notepads in hand, they were expecting what had been typical of my presentations over so many years. Instead, here I am playing Pictionary! Out of fear it may be a trick question, no one spoke. After a few moments, someone said, “It is an Infinity symbol!” All the while, I began retracing my symbol over and over.

Training prescribed effectively is built upon a continuum. One might ask, “why not then simply draw a circle?” A circle does not depict the ebb and flow that I wanted my symbol to represent. As you read this now, just look at the symbol. What do you see? To me, this icon represents the continuous flow of energy, sometimes ascending, sometimes descending. In the coming diagrams, think of the dots along the continuum as bits of energy from lesser to greater expense eventually followed by a respite in the flow. When you look at the first example image, take in a breath from the bottom left smallest aerobic icon and trace your finger along the trail until you’ve filled your lungs. Next...do I need to say it? I seriously doubt it, but for the sake of this writing, the obvious outcome is an exhale.

Performing this simple exercise, I’ll bet, without my offering the

119

instruction, your breath drew deeper as the dots became larger. This exercise is the first fundamental step in your wrapping your head around what I am trying to share with you. Taking this exercise a step further, first of course, read my instructions, when you are sure you understand the exercise, close your eyes and perform this exercise in a quiet space.

With your eyes closed, either lie down or sit comfortably and imagine you are going out for a training run. For this exercise, we will forego the obligatory stretch and warm-up routine. As you start your run, imagine an easy, comfortable pace, slowly at first. Imagine the sensation of this effort. Some runners will tell you that the first few minutes of a workout serve as an identification process, “Am I sore from my previous workout?” “Is my heart rate a little high relative to effort?” Not a problem, you have been here before. These quirks generally settle after the first mile or two. Imagine now, as is customary, you are past the quirks, your body is beginning to cooperate, your heart rate has normalized. You think you will begin to press the pace. Your heart rate begins to climb, your breathing becomes heavier. This is normal for you. This time instead of following the prescribed workout of spending X time aerobically, adhering to the numbers displayed on your monitor, you are going to retreat from the accelerated effort and drop back into the pace that is comfortable for you. As soon as you feel refreshed, you will once again press the pace. When you feel the resistance of your efforts, similar to the previous episode, you may hang here and see if it becomes untenable. It may feel rewarding. Regardless, when the time feels right, you will retreat once again.

As you work through this little experiment, try and imagine the sensations that you have so often felt as you meet this physical point of resistance-what did you do? Did you simply follow the script and push through the anguish and accelerated effort? Right about now, you may be thinking, “Well yeah, of course! That’s how you become stronger and faster, you gotta embrace the suck!”

120

Let’s take a look at this from the inside out. When this “anguish” or distress comes on, from a metabolic perspective, what’s happening is you are dipping into your anaerobic energy pathways, using predominately carbohydrates for fuel with the concomitant production of lactate in the working muscles. The longer you push the more toxic the environment becomes within the muscles because lactate production has exceeded your ability to clear it. In the “Lactate Paradox” chapter, this scenario was pretty well explained. In layman’s terms, what’s happening is the more you suffer, the less performance you produce. Your muscles are drunk with lactic acid and if they don’t soon get relief, the run will be reduced to a walk or crawl. The flip side is, with the Flow, you have intuitively identified the resistance. You may have tolerated this discomfort for

121

a while, but you were wise enough to retreat and allow the muscles to LEARN to become more efficient in vacating this ensuing predator.

To be clear, this example is very shallow in the representation of the bigger picture. It was delivered with the intent of stimulating the possibility of one’s own ability to develop a harmonious relationship with the body’s energetic pathways. I don’t think there is an argument in that most every athlete responds to effort in their own way. Some require a great deal of warm-up, others do not. Some athletes do not respond well to a pre-race taper, others cannot race well without one. Writing a generic program will work well for many and not at all for others. No coaching system that I am aware of before this has been able to consider the unique nuances of each athlete in a global setting.

As you start to scratch your head and wonder why I would preface this chapter with all of the science, take comfort, I have not lost it. It matters. It is how we know what to expect from our efforts. The metabolic awareness sets the stage for our own script. The difference is now we are bending the timelines and intensity to match our unique physicality. So many athletes prefer to train and race perceptively, due in great part to the self-trust they have developed over time. I think there is tremendous value in this idea. However, taking a step back to understand the physiologic responsiveness and how best to harness the knowledge that science brings is a game-changer. There is great potential in re-examining what has been your reality and re-framing your “normal,” fortified with an education to create a new “normal.” The diagram that follows depicts the dangers of overreaching and at the same time reveals the need to apply adequate stress in order to achieve progressive adaption.

In Reality...

Because we are not machines, we cannot reasonably expect our heart rates to instantaneously respond to the diagram’s requests. When the scheme calls for a VO2max effort or high anaerobic push, it may take a few minutes to recover to the aerobic heart rate. What’s important to take away from these schemes is the concept. I’m giving you a model

122

to follow that accounts for variation or “flow” through the entire gamut of the energy system. In the diagrams provided, there are a variety of approaches and I recommend you try to develop your own approaches based on how best your body responds. The only rule that needs to apply is that you adhere to the intent for the day’s workout. The level of intensity intended relative to your planned duration. Your intent should consider progressive volume along with appropriate intensity based on goals.

What is not shown in the diagram is how much less or more heart rate are we talking about. From my experience, pouring over hundreds of test results, what became glaringly obvious to me is that a lot can happen within 20 beats per minute. We can easily simplify this quandary right now:

The smaller aerobic icons are more recovery from work over threshold. Using the formula in the diagram, I would opt for just below 145 bpm,

123

progressing to as much as 155 bpm as the icons become larger. The lower intensity anaerobic heart rate can begin at 160-165 bpm with the VO2max anaerobic efforts topping out around 170 bpm, in some cases if the duration is very short, as much as 180 bpm. The infinity flow cycle allows you to expand and contract your training in a very “natural” way. Most progressive builds in training lend you to add an average of 10% to your volume every few weeks with a regression week to recover from the increase in training loads. I think this is reasonable and I tend to fashion my clients’ workouts with respect to the need to “cycle” training load and recovery. Take into consideration that the more exposure you have to training, the greater potential for adaptation to the stimuli provided.

The response from my clients who have been following the flow workouts I prescribe has been almost 100% positive. The overview response chimed over and over is, “It feels so much more comfortable to approach my training this way.” Most importantly, the evidence I seek has shown the ability to produce more work, greater volume, and overall performance improvements. There is nothing worse than dreading a track workout. Possibly cutting it short due to the onset of potential injury or simply avoiding the workout completely. When I share the typical training mileage my clients are getting in, some might think it’s too much. The reflection of personal experience when someone has come near the workloads my clients are comfortable with it’s unthinkable. Chiefly because of the segregation prescribed in traditional workouts.

I have masters athletes putting in weekly averages of 60+ miles per week with occasional weeks broaching 80 to 100 miles! I would not ask it of them if they were not completely prepared to take it on. I see far fewer injuries and absolutely no over-training syndrome. It is so liberating to enjoy the workouts and see the progress without the typical aches and pains that most athletes live with day to day, assuming it’s just a fact of life for a running athlete.

The Flow Cycles I am going to introduce to you are not written in stone. They are merely guides based on what has shown to be highly effective. I highly encourage you to train through these schemes, possibly all

124

of them because they are intended to serve as an education. You will quickly develop opinions towards them. Some you’ll really enjoy, others maybe not so much, and that is perfectly fine. This is your body talking to you. It’s trying to expose your unique traits. This is far more effective than simply following a script that has no consideration for your ability or unique response to work. As a matter of fact, because there is such a wide variety of influences to stimulate you each and every workout, you will be eager to experiment and learn that much more about what works specifically for YOU!

Before we get started, let me once again remind you that these Flow Cycles are no more than guides. I highly recommend that you do adhere to the heart rate prescriptions indicated in my chart. It may seem a bit foreign to you initially, but that will change. The other consideration is that the timeline between efforts is very subjective. Some athletes will have no problem recovering after a vigorous effort and fall nicely into the next segment, others may require more time. This is to be expected and is certainly not a death sentence. This is why it’s called training! Your goal is to strive for the adaptations that will surely come if you put in the work. Some sessions may be cut shorter than planned, others may extend beyond the timeline indicated. This is to be expected. You were not pulled fresh off the factory floor, you are HUMAN. Trust the process.

On a final preliminary note: There is no failure in training, somethings your body is just not ready to learn. Do not consider your inability to hit a particular heart rate or inability to sustain it as inadequacy. We are all unique creatures. The response you gain from your body is not to be compared with others. In all of the years I have conducted clinical assessments on athletes, I have learned to never attempt to predict the outcome. Some have a tremendous capacity to exist way beyond their metabolic turn point, others are nearly incapable of achieving it. That doesn’t change or disqualify them from participating or improving. Nor it will for you!

125

FLOW CYCLE I

You may need to fresh your memory regarding the definition of the icons and the heart rate associated with them in the early goings. I will provide you with a scenario that relates to this first Flow Cycle to make it easier for you to wrap your head around.

Sample client: Male, 30 years old, aerobic heart rate based on 180 - age is 150 bpm. Anaerobic threshold will be met by adding 10 bpm to get 160 bpm. If you refer to the prescription chart the mid-size aerobic icon is

126

around 145 bpm, a range of aerobic influence is from 140 to 155 bpm. In the first cycle all three sized icons are represented.

If you begin the workout as shown, you’ll not need to concern yourself with heart rate for the first few minutes because your focus is on tuning your stride frequency to 180 spm by following the CADENCE ICON.

You then will immediately shift into MOTOR SKILL DRILLS to open up your stride, an attempt to develop a bit of speed before finally regressing into a nice AEROBIC PACE.

This begins your first time trial. The goal now is to guard your heart rate as near 150 bpm as possible without going over it for 1 mile. Be sure to set the lap start on your monitor to capture the data for future comparison.

Once this is done, you can now freely press your pace up to as much as 165 bpm (the larger of the two ANAEROBIC Icons) and hold this effort for 2 minutes. The next task is to reduce your pace and allow your heart rate to recover aerobically once again for another few minutes in preparation for an assault on VO2max for 30 seconds.

According to our chart, this should take you to 175 bpm. Before you even think it, let me get ahead of you and agree. Yes, you are quite likely capable of a much greater heart rate than this. Or, maybe it’s way too high for you. We talked about this, you are not a machine and I have not had a chance to perform a VO2max test on you. Suffice to say, this increase in effort will yield the result we are shooting for, a surge in lactate production and a weight training session for your heart and respiratory muscles.

This aggressive effort is followed by a lower AEROBIC heart rate (small icon) of 140 bpm, plenty low enough to evacuate some of the resultant lactate production and recovery. This respite is brief,

127

only 2 minutes. If you feel like you need a bit more, no worries, take whatever time you need. With time, you’ll reflect on how much quicker you are able to recover than when you began. Now the foot is back on the accelerator but not quite as heavy. This time we’re only going to put a few minutes in at 155-160 bpm.

By now you may be looking forward to a bit of a break, let’s drop back to 145 and hold it for 5 minutes.

I think its time to remind you that all through this work so far you should be diligently taking on hydration with at minimum an electrolyte solution. You should have started out with around 12 ounces intake and around 4 ounces every 15 minutes, as a rule of thumb. Now back to it.

We have a 2-minute anaerobic set followed by another 30 second VO2max set. We’re just about to finish the cycle, just one more anaerobic push before winding down with an aerobic cooldown.

Once again, I’ll remind you that these Flow Cycles are not etched in stone. If you try to adhere precisely to the specifics, you are missing the point. We all have our own unique flow properties. The goal is to work with the tide not try and swim against it. You will improve dramatically over time by following these concepts. The inclusion of various drills, pace, and intensity will make you a more complete athlete. Your endurance will increase along with sustainable pace and speed. Once you get the hang of it, you’ll be eager to get out and put in the work rather than dreading a particular workout.

From here, I will expect you to better decipher the Flow Cycles to follow. Unless there is an addition you have not experienced, in which case I will explain the process for you.

SIDE NOTE: Adding in specificity training is up to you. If you are wondering where to fit in your upper body or even lower body strength, I suggest you add these exercises in where it suits your schedule

128

FLOW CYCLE II

In the next few cycles I will demonstrate a few examples of how to arrange the specific stimuli, aerobic vs. anaerobic influences along with a sprinkling of skill and cadence. The standard in all of the workouts should be organized so that if more aerobic training is needed, it should be included. The same applies to anaerobic, skill, or terrain specifics. It’s important to progressively build volume and or intensity based on the goals you set for yourself. If your goal is to compete in a long course

129

event, obviously, a key concern is aerobic potential. The shorter the distance the more lactate tolerance required (I realize I’ve not referred to LT, lactate tolerance, in any of the samples. This term relates to work done over threshold or anaerobic). While I am on the subject, as another reminder, lower intensity anaerobic work leads to energy replenishment via the lactate shuttle as discussed in the “Lactate Paradox” chapter. Higher intensity anaerobic work lends more towards tolerance.

Another unique benefit of these flow cycles is that the workout cycle can be repeated throughout the week without feeling that something has been left undone. For example, you may do nothing more than progressively increase the volume of Flow Cycle II every second week for a month and gain tremendous benefits. All you would need to do is allocate minutes to each segment. By doing this you could take an hour flow cycle, add 6 minutes to get a 10% increase, all of which depends on your adaptation. If your body is responding well, you may wish to adjust the volume. If it’s a bit more than you can handle, you can easily reduce the volume in the same manner.

If you find that in the early stages of your training, you are struggling with your running mechanics, you might allocate more time to these tasks as well. It doesn’t pay to blindly increase workloads if your running skill requires attention. We do not run through pain! If something is nagging you, it’s critical that you back up and address the issue. Almost always these injuries or chronic soreness stems from the way you move! I said it earlier, it’s never a bad idea to revisit the fundamentals!

130

FLOW CYCLE III

As you can see in this cycle, the volume is adjusted for each element and the intensity has increased as well. I would consider this cycle to be a bit more advanced and would not recommend it if you are not feeling pretty capable with your running skill. I know how tempting it can be to attempt an intense workout, there will be plenty of time for this. Moving too far ahead of your talent WILL disrupt your progress by the mistakes you’ll end up making as you reach for speed you don’t own yet. These

131

bad habits come at a cost, at the very least you’ll screw up your form at worst, you could injure yourself and lose precious training time.

132

FLOW CYCLE IIII

This will be the last in this particular series of Flow workouts. I conclude this series with a cycle that includes another time trial. In this case, it’s a 10k. I suggest that periodically your test you progress with a variety of time trials. Generally, I like to bleed them into a workout every 5 weeks. If a goal event is looming, have the trials be progressively longer with comparatives. For example, if your goal event is 40.2k you might begin with a 5k aerobic, possibly another 5k (same course, same circumstances

133

with the weather, etc.) a few weeks out. You might then post a 10k, followed with a 15k a few weeks after the 10k. I like to loop back and test race pace for one of the lesser distance trials to compare the cost of work vs. outcome. How much faster were you able to run relative to what cost (heart rate)?

All of this comparative analysis serves to give you confidence while helping you develop a strategy. I should note that you do not have to include all of the variety shown in the Flow Cycles if your interest is in finding out what a clean time trial will yield. As I have shamelessly repeated myself all through this, I am trying to open your mind to the infinite possibilities.

This particular rendition, beyond the time trial, presents some intensity. It is a pretty long cycle, you may opt to pass through the time trial twice to test how much your pace had fallen off as you fatigue, if it has at all. All of the trials are generally limited to around an hour to ninety minutes, the duration is up to you. For longer events, you may pass through the cycles a few or maybe several times! In real-world competitions, the intensity will undulate and the courses are generally not static. Flow Cycles prepare you for shifts in energy demands. I encourage you to embrace these variations.

134

135

HILL FLOW I

In the sport of Obstacle Racing, there is just no getting around hill or even mountain climbing. Even though from an energetic perspective, almost all climbs end up being anaerobic efforts, climbing deserves an exclusive consideration. This is a circumstance where the environment dictates effort. In earlier Flow Cycles, the green icon merely suggests that you are to push into an anaerobic effort. The terrain isn’t going

136

to provide the work, you need to dig down and create it for yourself. Climbing is almost always a guarantee that you’ll end up taxed by the changes in grade and elevation. This cycle offers a sampling of what you might end up facing in a race. It is difficult to blindly develop a climbing model unless you know the specifics of the challenge and terrain you intend to face. Suffice to say, being prepared means you should visit a variety of climbs, durations, and grades. Incidentally, like any other Flow workouts, I do recommend that you employ many of these training sessions on a treadmill from time to time.

Treadmill running provides consistent work that climbing outdoors may not. For example, if you wish to climb steady-state at a particular elevation, you can do so to your heart’s content. This approach is particularly useful if you hope to control the level of intensity. It may also serve as a great way to determine the stride frequency that provides sustainability relative to pace. Once you feel like you have found your climbing groove, you can field test your theories on the mountains or hills, if they are available to you. Hill Flow I is still predominately aerobic, as you can see from the legend with a few steep climbs. Again, these are models! Your training area of choice may not provide the respite opportunities shown in this cycle, again, this is where treadmill training may come in handy.

137

HILL FLOW II

This Flow Cycle has made an aggressive shift towards anaerobic influence for the first time in all of the previous cycles. The duration of the cycle is shorter, whether you decide to repeat the cycle is a consideration I suggest you do not take lightly. This is not a very complex cycle, the aim is to have you at a high anaerobic effort without dipping into the red for 6 minutes. It provides for two intense 2-minute efforts as well. If you are preparing for a mountain race, these first few Hill Flow workouts should be a staple

138

in your training, but it would be wise not to place them back to back or even more than twice weekly. Even then, you should be well trained and have become adequately adapted to this type of intensity.

139

HILL FLOW III

This being the final model for Hill Flow cycles, I’ve carried it out for an hour with equal exposure to both ends of the energy spectrum. If you have had a chance to work through the first few Hill Flow Cycles this one will be the next step in your quest to own the mountain! Spending 5 minutes at the high end of your anaerobic heart rate will be taxing. If you find that to achieve this monumental tax is beyond your ability to hold pace, I would advise you to retreat, recover, and if you’re still adamant

140

to accomplish the task, give it another try. DO NOT PUT YOURSELF IN HARM’S WAY! You need to train up to handle this workout. All of the preceding workouts will prepare you, assuming you allow your body to assimilate over time. Do not try and rush the process. Getting in over your head will only lead to injury and /or chronic fatigue. Even if the workouts leave you sore enough to either miss or suffer through future training, it wasn’t worth it. Flow training offers rewards that will progressively build your fitness, endurance, and running talent. There are no short cuts!

Adaptation comes with exposure. If you take your time, progressively build, and master your running, within a few months you will be rewarded with a significant increase in your capacity to take on work.

141

142

Track Flow

The chief difference between Track Flow and the other Flow Cycles is, you measure effort in meters rather than time. There is no better way I can think of to hone your skills and define your progress than by “metering” your training on occasion. Track Flow I begins with the calibration sequences of cadence and motor skill. The hope is to set the stage for proper form. The other value is that you can readily determine where you feel the pace is no longer tenable relative to cadence and or heart rate.

Most athletes feel the track is boring. I am not about to disagree if all you plan to do is put in “junk laps.” The Track Flow workouts are very purposeful. If you approach the work with the themes described, you are not likely to get bored.

Consider these workouts as the “seasoning” in your training program. Flow I - VI are progressively more intense and should be approached carefully. They may appear to be designed like most traditional track workouts, but in truth, they are far from it. As indicated in the earlier Flow sessions, there is no “fail” in these sessions. If the effort becomes overwhelming, you pushed too far. We all respond differently and on our own timelines. Holding an intense anaerobic effort for longer than you should have will spoil the entire workout. It is better to rein back and gather yourself than it is to allow your ego to beat you down. Think of your training as a journey, be appreciative of your efforts and non-judgmental. Consistency of process is what will win out over time.

143

Track Flow I

This is a tremendous workout to plug into your early training weeks. It begins with some skill sharpening, is dominantly aerobic with some short fitness producing efforts, followed by recovery and moderate anaerobic efforts. I chose to include a few 200 meter hard efforts in keeping with the desire to tune up the fitness element of training. In the early stages of training, fitness development is an important attribute. A workout like this serves up a variety of benefits to complement your other Flowsessions.

144

Track Flow II

This session can be deceiving. By simply manipulating the elements of training here and there, you have a dominantly anaerobic training bout. I recommend alternating this session with Flow I on occasion. Both provide great fitness stimulus, II being a bit more intense but still very manageable. The cool thing about these workouts is that they are governed by heart rate. As long as you don’t allow your heart rate to get out of hand, you should always fair pretty well. Seeing the red icon does not indicate you need to redline! Your approach to these intensities should not seem like jumping into a fire. You should progressively approach these increases in heart rate.

145

Track Flow III

This workout represents an additional 1000 meters of over threshold work compared with Track Flow II. Both workouts are dominantly anaerobic. These slight adjustments make significant differences in the outcome of the workout. If I were to ask you to grade the intensity of one compared to the other, you may be hard-pressed to know the difference. The subtle exposures to mounting lactate production are what make theses specific workouts so powerful.

146

Track Flow IIII

Over the next few Flow sessions, the depth of intensity is moderated, but the duration under stress is extended. T hese are lactate tolerance sessions that are solely focused on developing the ability to tolerate the acidic effects of anaerobic metabolism. These also should be approached in progression as indicated, this session is A, next is B, and then C. Each workout is progressively longer with subtle changes in duration over threshold.

147

Track Flow V

The untrained eye may miss the changes between A and B. I’ll save you from guessing, it’s in the recovery. In A, you regress to a low aerobic pace. In this session, you recover all the way to 120 bpm behind two of the higher aerobic sets. There is also a 1200 meter motor skill set leading into the first over threshold set. Instead of regressing here, you accelerate for another 800 before recovery. The devil is in the details!

148

Track Flow VI

This workout is the last of the Track Flow workouts. Truth be told, I could spin a thousand different approaches to each of these Flow sets. That is not the intention. My intention was to give you some powerful examples of how to approach training. If you reflect back to the importance of time trials, you could very well run through a few training sceneries over a few weeks and check your work with a time trial to see if what you are doing is working.

149

150

Program Design

In the previous chapter, I provided you with some sample flow training arrangements. Each of the samples provided were designed to stimulate your energy paths with a particular outcome in mind. Some of the workouts were built around a dominant aerobic influence, some anaerobic and some skill-based or terrain specific. I don’t believe you need 100 hammers to build a house! All you need to assemble an effective training program is to understand the challenges you face. If you hope to compete in an ultra mountain event, your dominant concerns from an energetic perspective are a program high on aerobic influence for endurance, a progressive build on training volume, and of course specificity training. If you have to climb in your race, you have to climb in your training. All of the Flow samples are built around an hour of training. Do not let the examples dictate your volume. If you need to go long, your volume needs to expand.

I recommend you add 10% to each segment of the flow cycles every second week, followed by a regression week to allow for recovery and optimal adaptation. You can also build a longer Flow Cycle for weekend training if you have the time and fitness. I do not recommend carrying the volume into the skill work as an addition to the Flow Cycle.

What I have found extremely effective when volume is in high demand and time is a premium is 2 or 3 session days, possibly twice or thrice times per week. For example, if you only have 3 or 4 days to train, you can double. You might do an early morning aerobic dominant 60 minute flow session followed by a late afternoon 30 minute hill or track Flow session. Separate these workouts with a day off. This will give you 4.5 hours of training in 3 days or 6 hours in 4 days. If you average a 10k per

151

hour you have 30 to 40 miles for the week.

Add a weekend day when you can put in a few hours and you can see how easily you have built a solid training week. One of the benefits of arranging the work this way is the added recovery days each week. I realize this is an extreme view. Of course, there is the polar opposite approach. Let’s assume the goal is to compete in an OCR Stadium race which is typically a 5k event with lots of stadium stairs to climb. The energy demand in this case is highly anaerobic with lactate tolerance being the focus. Training volume is less important. Track Flow peppered with Hill Flow sets would be premium in this case. I would even go as far as to supplement hills with stairs for the climb sets. The duration of these key training Flow sets should result in the distance you intend to race (5k). Aerobic capacity should always be included in the Flow Cycles. Much of how you organize these training approaches depends on your state of fitness once you begin. To better paint a picture of how these training programs might pan out, I’ll provide you with a few examples.

Note: I want to remind you that my goal is to teach you how to assemble your own training, not to write a script for you to follow. I would recommend that you experiment with the various examples I’ve provided you with to learn from them. Pay attention to how your body responds to the specific Flow Cycles. Do not judge the potential outcome early. You may need to spend several weeks experimenting, so you become adequately informed before you write a winning training plan. I’ve written too many of these “follow the script” training plans. Not to suggest they were not effective training plans, but the general post program questions I get revolve around, “Now what do I do?” or “Do I simply repeat the program?” I don’t want this for you. I want to teach you how to be your own best coach. It will take a little more gray matter on your part but I have given you some amazing tools to work with.

The first example is relatively generic. It includes a variety of influences, is written on a 4-day training schedule, and begins with an aerobic time trial the first session for comparative sake down the road. As discussed earlier, time trials are a great way to field test your progress. If you tally the time committed to aerobic vs. anaerobic influence, you’ll see

152

that there is a bit over 155 minutes aerobic conditioning over the week compared to a bit over 60 minutes anaerobic with 30 minutes total time dedicated to skill-based training (cadence and motor skills).

All of the components of a well-rounded training stimulus are present in every session. If someone was interested in general performance improvements, all that might change is additional volume.

Relate back to traditional periodized training, there is always a trade-off. Much like a tug of war, the harder one pulls on one side of the rope, the other side suffers the loss. In the way the Flow Cycles are orchestrated, this does not occur. Subtle manipulations based on specific training goals result in progression in performance.

There was no specific reason I chose a 4 day training week in the examples presented. I could have easily built the training out over 5 or 6 days just as easily. There are no steadfast rules in designing an effective flow cycle other than making sure the metabolic influences are appropriate relative to demand.

I could have easily swapped the Hill Flow session with a Track Flow session but I chose Hill Flow to offer a bit of variety. A similar weekly model could have been written exclusively for trail or mountain events just as easily. All you would need to do is ensure an appropriate percentage of aerobic conditioning is present based on the type of event you plan for.

Remember, the idea is to “flow” not to write the workout on your arm and follow it precisely. This would especially be catastrophic when out on the trail and undulating terrain. The mountain you choose to train on may not be willing to bend to your design. You may need to climb longer, steeper, or more often in the wild. A good plan on paper may not fit the terrain you choose. If your intentions were to be aerobic right about the time you meet a steep climb, you better be ready to adapt!

Training over predictable surfaces, such as a paved road or track, is far more agreeable to a training plan. The one caveat I might offer to those

153

154

who may wish to cross-train between trail and road is the confusion that results from these varying ground surfaces. On many occasions, I’ve seen a trail runner making the decision to do a long run on a paved road and come up injured. Or vise versa. Your body adapts to ground force and abrupt changes can be problematic. You may decide to spend 3 to 5 weeks dialing in your running skills over predictable surfaces before shifting to trail and that works out fine. I would recommend a bit of a regression in volume for a week to give your body a chance to adjust to the new ground forces.

This next example would be what you may try if your goal is to compete in Spartan 5k Stadium or sprint race. Half the workouts are lactate tolerance building and climbing-specific with intermittent “general aerobic” fitness workouts. Again, as you become more comfortable with the concepts you can fashion your Flow Cycles to better suit your specific challenges.

In the event your race of choice is obstacle oriented, you may sprinkle in some “challenge specific” exercises “mid flow.” You may likely have heard that I am infamous for the catchphrase, “You can’t win if you run like shit.” The inference relates specifically to obstacle course racing. My experience coaching some of the best athletes in the sport has taught me that where the actual obstacles are concerned, most top-level athletes are at least 90% obstacle proficient. Meaning they just don’t fail obstacles that often. The spear throw is basically a mind game and it can certainly rob you of a podium finish in shorter distance competitions.

These races always go to the fastest runners. A race with 30 obstacles over 20k may be separated by 500 meters or more, and in some cases, much further. The time differential between obstacles can easily be collectively insurmountable if your run game is not on point. What I am suggesting is not for most top tier athletes, a few days of obstacle/strength training is a matter of maintenance. Spending 30 minutes to hone these skills a few days per week is typically all that is needed.

155

156

157

Hyrox Flow

The exception to the previous line of thinking is where a Hyrox event is concerned. I have really come to respect the challenge Hyrox places on athletes globally. For a few good reasons. The challenge is consistent regardless of where in the world the race is. Typically run indoors over a fixed course with 8 fitness challenges separated by 1K runs following each. Athletes know very specifically what skills they need to work on, and they know where they stack up on the world stage relative to age or elite status..

This is the international challenge line up for Hyrox competition

1k Run

A-Ski Erg 1000m

1k Run

B-Sled Push 2 X 25m Women 275 lb + Sled Men 385 lb + Sled*

1k Run

C-Sled Pull 2 x 25m Women 165 lb + Sled Men 275 lb + Sled*

1k Run

D-Burpee Broad Jump 80 m

1k Run

E-Rowing 1000m

1k Run

F-Kettle Bell Farmer’s Carry 200m Women 2 x 24kg Men 2 x 32kg*

1k Run

G-Sandbag Lunges 100m Women 45 lb Men 66 lb*

1k Run

H-Wall Balls 75x Women 100x Men

* Elite competition weights, age group weight are less.

As of this writing, the current elite men’s leader is Hunter McIntyre with a finish time of 57:34.

158

The current elite women’s leader is Elisabeth Sarah Kholti with a finish time of 1:05:34.

As a parting gesture to the Flow Cycle series, I’ll offer a Flow Cycle that you may build on specific to Hyrox training. To effectively create a Flow Cycle that includes the fitness stations, I’ll bring out an Icon that has not been used thus far.

The Functional Strength Icon - In the Flow Cycle, I suggest you vary the inclusion of the specific exercises. I will merely include the icon where I feel it best fits for this example.

I will indicate the specific challenge with a designated letter in the Flow diagrams as follows:

A - SKI ERG

B- SLED PUSH

C-SLED PULL

D - BURPEE BROAD JUMP

E- ROWING

F - FARMER’S CARRY

G- LUNGES

H-WALL BALLS

Vary the distance, the number of runs, and/or fitness challenges over the course of possibly 4 to 6 unique challenges. I have provided 5 variations for you here. Be mindful of the heart rate. Even though the Functional Strength Icon does not indicate a specific heart rate, I suggest you hold 10 bpm above threshold on the Ski Erg and Rower. It will be far too difficult to manage heart rate during the other exercise challenges. You can rely on the fitness you’ve developed to carry you through. Be especially careful of the WALL BALL exercises. The general consensus is they are the most challenging exercises in the event.

The obvious goal is absolute proficiency with each challenge and the ability to hold a consistent pace during the run segments without blowing up. Developing your sustainability on a Concept2 Rower or Ski Erg is

159

best approached via heart rate as you would running. The key difference, as you will quickly learn, is your tolerance for work from a heart rate perspective is lower than it is running. I expected this to be the case from the work I had done in the lab with triathletes years ago. I found in the majority of cases, the heart rate threshold on the bike to be much lower than running. In some cases, by as much as 20 beats per minute! I suspected that this would be highly likely to be the case with a Ski Erg or Rower. Rather than simply speculate, I decided to put my theories to the test.

As I had stated early in this writing, I learned things from my work with Crossfit athletes that I might never learned working exclusively with endurance athletes. I invited some elite Crossfit athletes to my lab to test them on each device: a Concept2 Rower, Bike, and Ski Erg. It became clear to me that using the same predictive equations used for running would not be as accurate. I was right. After having demonstrated my theories on both male and female athletes, what is certain, is the numbers are not going to hold true for everyone that employs my predictions.

I am convinced you will not be able to hold the running specific numbers with the same benefit as you would if you were to lower the numbers by an average of 10 to15 bpm on all non-running challenges.

Based on this revelation I know there will be many interested in this new Functional Fitness Challenge. For this reason, I have created a modified heart rate predictive chart for you, complete with strength specific icons, specifically for the Rower and Ski Erg. The Carries, Sled Pull/Push, and Wall Ball exercises will also bring about less heart rate responses. I don’t feel you should monitor the heart rate during these elements of the competition, except for possibly the Wall Ball, where a pacing strategy could be effectively developed in training by focusing on work shy of too high a heart rate.

These adjustments flow in tandem with the run specific icon intensities. I find that by simply changing the lineup of exercise challenges, it can cause a completely different complexion of the workouts. In the examples, you’ll see variation in intensity and duration, much like what’s needed in

160

most any training plan. The chief difference is the specificity of muscular challenges. Coming from a triathlon background where there are 3 specific events, most people you ask will know quite readily which is their strength and which is their weakness. For me, I worked hard on my weakest event and when I grew tired of the seemingly endless battle to turn my weakness into a strength, I would shift to the next challenge.

With Hyrox, there are 8 challenges divided by 8 1k runs. The order doesn’t change, but I do believe there is value in meeting your demons early, attacking them, and then moving them to further into the challenges. Building your resistance to fatigue, like all of what has been discussed, should not be approached in linear fashion. Move the challenges around, take them on at different levels of intensity. Be progressive with the level of effort over time. Don’t allow the sessions

161

162

to cause you to come up short because you went after the challenges too aggressively. When your challenge requires a tool other than your body, technique becomes an important consideration. Just like the fundamentals of running, slow, steady, and disciplined is fast. If you attack the Ski Erg or other challenge implements without first owning technique, the cost of work will be insurmountable. Remember, efficiency develops economy. In all of this, be it running up and down a mountain, around a track, or doing burpee broad jumps, lower the cost and your performance will improve in both efficiency and economy.

After these examples, I offer a few weekly samples in progression. As I did earlier with the flow cycle sample weeks, I built them around a 4 day work week. There is nothing to suggest that adding a day would be wrong. I would caution you in that too much too early, especially at the level of intensity that Hyrox presents can be detrimental.

You have 9 challenges to master, simply changing up the organization can make significant differences in the level of fatigue manifested. As you can see, in my first example: HYROX FLOW I, the exercises are to be conducted at an aerobic intensity. The run components are also carefully approached with 4000 meters aerobic and 2400 meters anaerobic.

163

Hyrox Flow I

As you can see from the legend, you begin with an aerobic 800 meter run straight into a 100 meter Sled Push (the load is indicated in the earlier description). From there, you launch into an anaerobic paced 400 meter run followed by 500 meters on the Ski Erg, also at an anaerobic pace. Once this is completed you follow with another 800 meter aerobic run. Then comes the dreaded Burpee Broad jumps for 100 meters, another 800 meter run at anaerobic pace followed by a 100 meter sled pull. You then complete the cycle with a 400 meter aerobic run. But wait! You need to repeat the entire sequence to get 6,400 meters and 8 exercises! Too me, this seems like a ton of work! Even with the 4,000 meters of aerobic pace, the entire workout (for most) will be less than an hour to complete. The flow sessions to follow will be similar in construction yet quite different in both intensity and organization.

164

Hyrox Flow II

In HYROX FLOW II, the intensity of the runs are greater than before. Now the runs are equal in duration 50% aerobic and 50 % anaerobic, 3200 meters each. The exercises have changed and half of the exercises are now anaerobic. I’ve substituted the Ski Erg for the Rower and dropped the Sled Pull and Push for Wall Balls and Lunges. If this workout follows the previous workout in a training week, the change in design will be refreshing even though the work challenging. The total run time is equal to Flow I. It will be interesting to compare completion times between the two workouts to see which was more difficult overall.

165

Hyrox Flow III

In HYROX FLOW III, the intensity and duration of the runs are greater than before. Now the runs equal 8000 meters and are dominantly anaerobic. I have added one more exercise challenge (from 4 to 5). This is a big workout. The Wall Ball exercise is coded in red which indicates a high anaerobic effort. To achieve this, you should attempt to do the repetitions unbroken. If you are already capable to go unbroken, then pace is your next best opportunity to drive the heart rate up.

In these competitions, the Wall Ball exercise, even though it’s the last challenge, it is the hardest and it can make or break your finish time. This is why I chose to double up the Wall Balls in Flow II. One set was easy paced, the next moderate anaerobic pace for a total of 100 repetitions. In

166

Flow III, there are fewer reps with greater intensity. I highly recommend the day to follow a workout like this is a recovery day.

The sport of Hyrox is still very new. We only have a handful of competitions worldwide to learn from. No one so far knows specifically what element of the event requires the greatest attention.

Personally, I believe (as you may have suspected), that with time the athletes who can deliver the fastest run splits will have the advantage. Certainly, strength will be a factor. However, consider that the stronger athletes will typically be the larger athletes. Carrying more muscle mass is metabolically expensive. Lactate tolerance is the most critical asset an athlete can bring to the table.

167

Hyrox Flow IIII

This FLOW CYCLE has an interesting mix of challenges with the first in the series to feature the 1k runs between each challenge, all of which are at an anaerobic pace. This effort puts additional strain on the exercises. This is in keeping with what I speculated; that the run is where the event will be won (eventually). I also added an extra 25 reps to the wall ball exercise, even though its scheduled at an aerobic pace, the extra reps will take their toll.

168

Hyrox Flow V

Once again, I threw a curve! Coming off the start line at VO2max pace for 400 meters is not likely to be a great race strategy, but in training, it will really challenge your lactate tolerance. As you can see, I called for a reduction in intensity, still anaerobic for the Ski Erg followed by a aerobic 1k run before an intense 100 meters of burpee broad jumps, which is another energy thief.

Taking on these challenges at varying intensity in random order collectively makes you a more capable and fatigue tolerant athlete. As you will see in the few sample weeks I provide, I typically follow a Hyrox specificity workout session with a run specific session. I know that many who read this will be wondering where to plug in their CrossFit Style

169

workouts. On a four day cycle, I suggest you approach with caution. You could potentially add an additional training day, possibly two. The question is... Is it helping or potentially derailing your progress. Another consideration might be... What about aerobic recovery running? I have no aversion to a steady state aerobic run tossed into training weeks here and there. I do feel that many times its our fear of not getting in enough work that can muddy good judgment. In a high intensity sport, running volume is not quite as important as is quality. I recommend sticking to a four day training cycle when the event you are training for is predominantly high intensity.

170

171

172

Parting Comments

And then the world changed... here I am writing about competitions and they all came to a screeching halt due to the Corona Virus Pandemic (literally all of them). Spartan events, Hyrox competitions, and every other mode of competition was shuttered. The world’s fitness venues closed and everyone was ordered to stay home. As I write this, the clouds are clearing and things are beginning to creep back to normal.

Absent the ability to access the gym, many were left to home fitness. If you have a treadmill, a bike, or a set of weights, you were one of the lucky ones. Here in California, as is the case in many other parts of the world, even the parks and trails were closed. Running, being the most primal of our activities, was left as the best opportunity for, most ironically, our means of survival and sanity.

I have hope that as you read this, you are enthusiastically preparing for a competition on the horizon. I am optimistic that our love for healthy outlets such as the ones I wrote to prepare you for, will re-surge. They may take on a different complexion. They may not be what they once were. Whatever the result, the common thread is that keeping the body strong and vibrant will always be important to us.

I don’t believe I will write another book. If you’re wondering what’s next. I intend to continue with my day to day practice, working with athletes and coaching both virtually and privately. At the same time, “never” is a complex word. When I set out to do this years ago, Spartan was new, as I finish, another fledging endurance sport has risen up. I have gotten around in my career and am blessed to have the opportunity

173

to make my way in an occupation that I would happily do for free if I could afford to do it. Maybe one day I’ll have the opportunity to meet you in my travels, during one of my clinics or even privately. Until then...

174

Notes:

175

Notes: